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KVŮLI NESOUHLASU 
S PŘEVODEM FINANCOVÁNÍ 
NEPEDAGOGICKÝCH PRACOVNÍ-
KŮ PŘIPRAVILO SMS ČR VAŘEČ-
KOVÝ PROTEST. PŘIDÁTE SE?
SMS ČR přizvalo starosty a ředitele škol 
k podpisu online petice VAŘEČKO-
VÝ PROTEST. Mají tak možnost vyjádřit 
společně nesouhlas s převodem 
financování nepedagogických pracovní-
ků ze státu na zřizovatele škol, kterými 
jsou většinou obce. Sdružení se zároveň 
obrací na příslušná ministerstva, 
kterým výhrady obcí tlumočí.

SMS ČR ROZDĚLÍ MEZI 
OBCE ZASAŽENÉ POVODNĚMI 
PŘES 7 MILIONŮ KORUN, KTERÉ 
DAROVALY ČLENSKÉ OBCE
Přes sedm milionů korun rozdělí SMS ČR 
mezi 13 obcí v Olomouckém a Moravsko-
slezském kraji, které v září loňského roku 
postihly ničivé povodně. Částka pochází 
z darů členských obcí, jež se rozhodly 
pomoci svým kolegům v těžkých časech. 
SMS ČR poděkuje všem štědrým dárcům 
ve čtvrtek 20. února na půdě Poslanecké 
sněmovny.

KOMPOSTOVÁNÍ SE 
NEVEJDE DO MINISTERSKÝCH 
TABULEK
Obce a města, kterým se podařilo pře-
svědčit své občany o prospěšnosti kom-
postování a zajistily pro ně kompostéry, 
jsou trestány a znevýhodňovány za 
neplnění stanovených kvót na množ-
ství bioodpadu a musí platit do státní 
kasičky více peněz, napsal do redakce 
starosta Boršova nad Vltavou.
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Legislativní konference, která se konala 28. ledna v Praze, měla mezi pozornými posluchači kolem stovky starostů či místostarostů. Organizátoři 
ze SMS-služby a SMS ČR se při sestavení programu zaměřili na nejdůležitější změny a povinnosti, které čekají samosprávy v letošním roce. Podle 
účastníků se trefili přesně do těch témat, která je pálí. Foto: Adam Mráček



Jak se asi odreagováváte vy?
Během legislativní konference, kterou v úterý 28. ledna uspořádaly 
v Praze SMS-služby ve spolupráci se SMS ČR a na které mi bylo potě-
šením se s řadou z vás potkat, se mi postupně vybil nejprve note-
book, do kterého jsem si usilovně zapisovala, posléze mobil, na který 
jsem se snažila zachytit co nejvíce z prezentací přednášejících, a na-
konec i mozek. Přiznávám se, že témata pro mě byla náročná a občas 
jsem se v nich ztrácela. Ale to není chyba ani řečníků, ani organizáto-
rů. Je to mnou. Ačkoliv bych legislativnímu světu samospráv ráda ro-
zuměla víc, nedaří se mi to tak docela. Naštěstí na to máme v SMS 
skvělé experty.

O to více mi spadla brada, když jsem se s tím svým včelím úlem 
v hlavě ke konci konference ohlédla po účastnících, kteří po těch sed-
mi hodinách prezentací, při nichž nikdo z přednášejících pro mé roz-
ptýlení ani jednou nezazpíval, nezatančil nebo neudělal alespoň 
kotrmelec, nejenže neusnuli, ale legislativním expertům do poslední 
chvíle viseli na rtech a ani nedutali, aby jim nic podstatného neunik-

lo. Záběr témat byl široký jako hanácké nebe, o čemž se můžete pře-
svědčit na stránkách, kde se za konferencí ohlížíme. 

Máte můj upřímný obdiv, milí organizátoři i představitelé samo-
správ. Přiznám se, že jsem si pro své odreagování zašla preventivně 
už večer před konferencí na film o Bobu Dylanovi a ve vlaku z Prahy 
domů pak přečetla několik stránek knihy Novinařina je můj život auto-
ra Radka Bartoníčka (shodou okolností skorojmenovce hlavního pořa-
datele zmiňované konference). Do půlnoci jsem se pak pokoušela za-
hrát bezchybně a v rytmu na svou novou kalimbu Vyletěla holubička, 
abych tu nálož unesla. A víc než jindy teď přemí-
tám nad otázkou: Jak se asi odreagováváte vy?

Pěkné únorové dny!
Marie Machačová

šéfredaktorka

EDITORIAL

V pravidelné rubrice přinášíme otázky a odpovědi z právní poradny, kterou provozuje pro členské obce legislativní 
oddělení Sdružení místních samospráv ČR. Vybíráme pro vás záměrně ta témata, která se samospráv týkají obecně.

Dotaz:
Na obecní úřad přišla stížnost na kočky, které 
se volně pohybují na území obce a údajně ne-
mají žádného vlastníka, s tím, že jsme povin-
ni se o taková zvířata postarat a zařídit jejich 
kastraci. Je to pravda?

Odpověď:
Podle našich zkušeností se starostové s podob-
nými stížnostmi setkávají poměrně často. § 494 
nového občanského zákoníku (dále jen „NOZ“) 
stanoví, že na živá zvířata se v rozsahu, ve kte-
rém to neodporuje jejich povaze, použijí ob-
dobně ustanovení o věcech. Toulavé kočky tedy 
mají stejný právní režim jako opuštěná věc, na 
což stěžovatelé poukazují.

§ 1058 NOZ uvádí, že je-li nalezeno zvíře, 
u  něhož je zjevné, že mělo vlastníka, oznámí 
nálezce nález bez zbytečného odkladu obci, 
nelze-li z okolností poznat, komu má být vrá-
ceno. Obec tedy má povinnost se o opuštěná 
a ztracená zvířata postarat, a tím pádem i hra-
dit náklady spojené s péčí o ně – zejména na 
potravu, na veterinární ošetření atd.

Zároveň podle § 1059 odst. 1 NOZ platí, že 
je-li nalezené zvíře zjevně určené k zájmové-
mu chovu a nepřihlásí-li se o ně nikdo do dvou 
měsíců od vyhlášení nálezu, nabude k němu 
nálezce vlastnické právo. § 1059 odst. 2 NOZ 
stanoví, že prohlásí-li nálezce obci, že zvíře na-
být nechce, a svěří-li obec zvíře neodvolatelně 

Střípky z právní poradny 

Pozor na příklady špatné praxe, 
které zakazují krmení toulavých 
zvířat
Dovolujeme si upozornit na „příklady špatné 
praxe“, kdy obec vydává vyhlášku zakazující kr-
mení toulavých zvířat bez toho, aniž by byly v re-
gionu zajištěny např. podpůrné kastrační pro-
gramy, adopční programy a útulky s dostatečnou 
kapacitou. Kvůli zákazu krmení zvířata hynou, 
což je klasifikováno jako týrání, které je v rozpo-
ru se zákonem. Za týrání zvířat může být obci 
uložena pokuta ve výši až tří milionů korun. 

Při sestavování rozpočtu obce bychom do-
poručili do položky Paragraf 1014 – Ozdravování 
hospodářských zvířat, polních a speciálních plodin 
a  zvláštní veterinární péče podle vyhlášky o roz-
počtové skladbě stanovit určitou částku s ohle-
dem na velikost obce a stav toulavých zvířat na 
jejím území na provedení kastračních úkonů 
tak, aby bylo možné případné kastrace hradit 
z obecního rozpočtu bez provedení rozpočtové-
ho opatření. Stejně tak je dobré počítat v tomto 
paragrafu s částkou na odchyt toulavých psů 
odbornou firmou a je-
jich umístění do útulku.

Zpracoval
Dominik Hrubý

legislativní analytik 
SMS ČR

Máme povinnost postarat se o toulavé kočky
a zařídit jejich kastraci?

osobě, která provozuje útulek pro zvířata, mů-
že tato osoba se zvířetem volně nakládat, po-
kud se o ně nikdo nepřihlásí do čtyř měsíců 
ode dne, kdy jí bylo zvíře svěřeno.

Nálezce má každopádně povinnost ozná-
mit a odevzdat nalezené zvíře obci (s níž by se 
poté mohl dohodnout, že zvíře bude opatro-
vat). Vzhledem k tomu, že je v zájmu obce 
předcházet nekontrolovanému množení ko-
ček v souvislosti s povinností se o opuštěná zví-
řata postarat, může obec kastraci těchto zvířat 
zajistit a uhradit.
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ELIŠČINO ZÚČTOVÁNÍ

Vážení členové a přátelé 
Sdružení místních samospráv ČR,
lednová rekapitulace tentokrát začne i skončí pozitivně. V lednu se 
nám totiž podařilo dosáhnout několika významných úspěchů, které 
přímo přispívají k rozvoji obcí a minimalizaci administrativní zátěže. 

Veřejné zakázky se zjednoduší 
Za velký úspěch považuji to, že poslanci schválili můj pozměňovací 
návrh na zjednodušení veřejných zakázek malého rozsahu. Tato 
změna přinesla zvýšení limitů pro zakázky – u zboží a služeb z původ-
ních dvou na tři miliony korun a u stavebních prací ze šesti na devět 
milionů korun. Tento krok umožní rychlejší realizaci projektů a pove-
de ke snížení administrativní zátěže obcí, krajů i státu. Zároveň zo-
hledňuje růst cen a vytváří lepší podmínky pro rozvoj regionů. Mám 
radost, že tato změna je i důkazem naší snahy hledat řešení, která 
skutečně pomáhají všem, kdo se starají o rozvoj našich měst a obcí.

Sdružení místních samospráv ČR 
a Národní síť MAS ČR spojily síly!
Dalším důležitým krokem pro budoucnost obcí byl podpis memo-
randa o spolupráci mezi Sdružením místních samospráv ČR a Národ-
ní sítí místních akčních skupin ČR. Tato spolupráce posílí aktivity 
v oblastech, jako je energetika, ochrana přírody, vzdělávání, zadržo-
vání vody v krajině, návrat biodiverzity, podpora čisté mobility a de-
karbonizace. Díky více než dvacetileté zkušenosti a zastoupení obou 
organizací ve všech regionech České republiky bude možné efektiv-
něji realizovat projekty na podporu venkova, zavádění komunitní 
energetiky, chytrých řešení pro venkovské oblasti a ochranu životní-
ho prostředí. Memorandum je důležitým signálem, že společná prá-
ce na legislativních změnách i praktických projektech může zásadně 
přispět k rozvoji venkovských oblastí.

Legislativní konference upozornila na zásadní 
problémy samospráv
Na konci ledna jsme pro zástupce samospráv uspořádali vůbec první 
legislativní konferenci, na níž se řešily zásadní problémy, se kterými 
se obce potýkají. Přednášky se zaměřily na nespravedlivý převod fi-
nancování nepedagogických pracovníků, který výrazně zatíží obecní 
rozpočty, nové povinnosti v odpadovém hospodářství, například za-
jištění odděleného sběru textilního odpadu, a na problémy spojené 
s návrhy na povinné slučování škol a složitými administrativními po-
žadavky. Sdružení místních samospráv ČR aktivně podniká kroky ke 
zmírnění těchto zátěží, usiluje o spravedlivější financování obcí, 
zjednodušení administrativy a komplexní změny v oblastech, jako je 
veřejné opatrovnictví a dotační programy.
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Letošní celostátní konference SMS ČR 
a  republikové shromáždění se tentokrát 
uskuteční v listopadu v Mladé Boleslavi. 
Po Jihomoravském kraji, kde se odehrála 
před několika málo měsíci na zámku ve 
Valticích, se poprvé stane dějištěm této 
významné události Středočeský kraj. Na 
programu a  dalších organizačních pří-
pravách už se pracuje. Prý se můžeme tě-
šit na konferenci v retrostylu. SMS ČR

Rada SMS ČR schválila milionový dar 
povodněmi postiženým obcím
V lednu jsme nezapomněli ani na ty, kteří se ocitli v nouzi. Rada SMS ČR 
rozhodla o rozdělení více než 7 milionů korun třinácti obcím zasaženým 
zářijovými povodněmi v Moravskoslezském a Olomouckém kraji. Tato 
částka pochází z darů členských obcí, které se rozhodly pomoci svým 
kolegům zvládnout dopady této přírodní katastrofy a rychleji se zotavit. 
Opět se tak ukázala síla solidarity a vzájemné podpory mezi obcemi.

A to je ta slibovaná pozitivní tečka na konec.

Eliška Olšáková
předsedkyně

Sdružení místních samospráv ČR 

Letos se celostátní konference 
uskuteční v Mladé Boleslavi. 
Těšíme se v listopadu!



SMS ČR se spolu s dalšími partnery připojuje k prodloužení Memoranda o společné podpoře bezhotovostních plateb 
a digitalizaci plateb do roku 2028, jež uvedlo před pěti lety do chodu unikátní projekt Česko platí kartou zaměřený na 
rozvoj sítě platebních terminálů a pomoc s digitalizací malých podnikatelů. Partneři se na tom domluvili na společ-
ném jednání v pátek 17. ledna v Poslanecké sněmovně.

Česko platí kartou:
SMS ČR se připojuje k prodloužení memoranda
o společné podpoře bezhotovostních plateb 

Přes 47 tisíc platebních terminálů 
a 9 tisíc platebních bran
SMS ČR se k memorandu připojilo v roce 2020 
spolu s Ministerstvem průmyslu a obchodu 
(MPO), kartovými schématy, poskytovateli pla-
tebních terminálů a podnikatelskými svazy. 

Díky projektu Česko platí kartou se během 
pěti let fungování podařilo zavést už více než 
47 tisíc platebních terminálů a více než devět 
tisíc platebních bran, jež mají podnikatelé či 
veřejné instituce možnost vyzkoušet zdarma 
na šest až dvanáct měsíců. „Po uplynutí této do-
by je možné terminál bezplatně vrátit, nebo po-
kračovat za tržních podmínek,“ stojí mimo jiné 
v podmínkách, které najdou zájemci podrob-
ně na webu www.ceskoplatikartou.cz. Projekt 
má ve své gesci MPO.
 red
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Kvůli nesouhlasu s převodem financování
nepedagogických pracovníků připravilo SMS ČR
VAŘEČKOVÝ PROTEST. Přidáte se?
SMS ČR přizvalo starosty a ředitele škol k podpisu online petice VAŘEČKOVÝ PROTEST. Mají tak možnost vyjádřit 
společně nesouhlas s převodem financování nepedagogických pracovníků ze státu na zřizovatele škol, kterými 
jsou většinou obce. Sdružení se zároveň obrací na příslušná ministerstva, kterým výhrady obcí tlumočí.

„Jako Sdružení místních samospráv ČR, hájící 
zájmy bezmála 2 600 obcí a jejich příspěvkových 
organizací, nemůžeme zůstat nečinní vůči návr-
hu na převod financování nepedagogických pra-
covníků škol na zřizovatele, tedy především na 
obce a kraje. Vládní návrh nepodporujeme z řady 
důvodů, zejména kvůli jeho nejasným dopadům 
na školy, obce a zejména samotné nepedagogic-
ké pracovníky. Požadujeme proto jeho řádné pro-
jednání v připomínkovém řízení, v němž budou 
oprávněné připomínky obcí vypořádány,“ stojí 
v  dopise, který SMS ČR rozeslalo na adresy 
obcí a škol a v němž informuje o aktuální ini-
ciativě pojmenované symbolicky Vařečkový 
protest. „Obracíme se na Ministerstvo financí, 
Ministerstvo školství i poslance a  výhrady obcí 
jim tlumočíme,“ uvádí dále.

Budeme rádi, když naši iniciativu 
aktivně podpoříte
Detailní vysvětlení po-
stoje SMS ČR a online 
petici proti převodu fi-
nancování nepedagogic-
kých pracovníků, kterou 
lze snadno podepsat a ideálně dále šířit 
(například mezi pracovníky školy), naleznou 
zájemci také na tomto odkazu.

https://www.petice.com/petice_sms_r_pro-
ti_pevodu_financovani_nepedagogickych_
pracovnik_na_obce_vaekovy_protest#a

Čím zřetelněji společný nesouhlas obcí a škol 
zazní, tím lépe. SMS ČR

Aktuálně

Aktuálně

http://www.ceskoplatikartou.cz
https://www.petice.com/petice_sms_r_proti_pevodu_financovani_nepedagogickych_pracovnik_na_obce_vaekovy_protest#a
https://www.petice.com/petice_sms_r_proti_pevodu_financovani_nepedagogickych_pracovnik_na_obce_vaekovy_protest#a
https://www.petice.com/petice_sms_r_proti_pevodu_financovani_nepedagogickych_pracovnik_na_obce_vaekovy_protest#a


Přesně 7 248 318,24 korun rozdělí Sdružení místních samospráv ČR mezi 13 obcí v Olomouckém a Moravskoslezském 
kraji, které v září loňského roku postihly ničivé povodně. Částka pochází z darů členských obcí, které se rozhodly po-
moci svým kolegům v těžkých časech. O rozdělení peněz rozhodla Rada SMS ČR ve čtvrtek 23. ledna.

SMS ČR rozdělí mezi obce zasažené povodněmi 
přes 7 milionů korun, které darovaly členské obce

„Samosprávy opět projevily mimořádnou solidari-
tu. Finanční pomoc bude mít nejen vítaný praktic-
ký přínos pro obnovu běžného života v obcích, ale je 
také důležitým symbolem toho, že naše členské ob-
ce drží při sobě. Ze srdce děkuji všem, kteří se do té-
to iniciativy zapojili, často nad rámec své další indi-
viduální pomoci, a neváhali přispět obcím klidně 
i  na druhý konec republiky,“ řekla předsedkyně 
SMS ČR Eliška Olšáková.

O rozdělení darů rozhodoval 
poměr výše škod na obecním 
majetku v přepočtu na obyvatele 
a místní znalost
Pomoc obdrží celkem 13 obcí. O rozdělení darů 
rozhodoval poměr výše škod na obecním ma-
jetku v přepočtu na obyvatele a také místní zna-
lost na základě doporučení krajských předsed-
nictev SMS ČR z konkrétních krajů. Cílem bylo 
finančně pomoci obcím, které to vzhledem 
k rozsahu škod nejvíce potřebují.
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Podobně jako po tornádu: 
Obce dostanou peníze jednorázově 
a bezúčelně prostřednictvím 
darovací smlouvy
„Využili jsme osvědčený model pomoci, který skvěle 
zafungoval už v roce 2021 po úderu tornáda na Mo-
ravě, kdy SMS ČR ve prospěch obcí vybralo a rozděli-
lo přes 49 milionů Kč. Díky spolupráci s Českou spoři-
telnou jsme i v případě povodní založili transparent-
ní účet, na který mohly zasílat členské obce své dary. 
Vybrané prostředky postiženým obcím převedeme 
jednorázově a bezúčelně prostřednictvím darovací 
smlouvy, aby je mohly využít podle vlastních potřeb 
a bez zbytečné administrativy,“ vysvětlila výkonná 
ředitelka SMS ČR Jana Přecechtělová.

Vedle finanční pomoci spustilo bezpro-
středně po povodních SMS ČR na svém webu 

také speciální sekci Povodně 2024, ve které 
mohly obce nabízet materiální i další pomoc 
zasaženým obcím, nebo naopak takovou po-
moc poptávat.

SMS ČR chce poděkovat všem 
štědrým dárcům 
ve čtvrtek 20. února
Vlna solidarity znovu ukázala, jak klíčová je 
spolupráce a vzájemná podpora mezi samo-
správami. SMS ČR děkuje všem, kteří se zapojili 
do sbírky, a věří, že vybrané prostředky pomo-
hou postiženým obcím co nejdříve obnovit běž-
ný život. Představitelé obcí, které se do sbírky 
zapojily, jsou zároveň zváni ve čtvrtek 20. února 
do Prahy, kde jim zástupci sdružení osobně po-
děkují za jejich podporu a pomoc. SMS ČR

V Moravskoslezském kraji 10 obcí, 
v Olomouckém tři
V Moravskoslezském kraji bude rozděleno přes 
2,5 milionu Kč mezi obce: Bohumín, Dívčí Hrad, 
Janov, Nové Heřminovy, Petrovice, Slezské Pav-
lovice, Slezské Rudoltice, Světlá Hora, Velké Al-
brechtice a Vysoká.

V nejhůře zasaženém Olomouckém kraji 
bude rozděleno přes 4,5 milionu Kč mezi ob-
ce: Česká Ves, Lipová-lázně a Písečná.



LEGISLATIVNÍ KONFERENCE:
Organizátoři se zaměřili na nejdůležitější změny 
a povinnosti samospráv

Téma

Nespravedlivý převod financování nepedagogů, nové povinnosti v odpadovém hospodářství, také budoucnost roz-
počtového určení daní, infozákon, energetický zákon, společenství obcí či veřejné zakázky byly na programu legisla-
tivní konference, kterou pro představitele obcí vůbec poprvé uspořádala v úterý 28. ledna v Praze společnost SMS služ-
by ve spolupráci se SMS ČR. Zavítalo na ni kolem stovky starostů či místostarostů a podle jejich reakcí se vydařila.

Konference se věnovala nejpodstatnějším 
změnám a povinnostem, jež čekají samosprá-
vy v letošním roce. K aktuálním tématům pat-
řil zejména převod financování nepedagogic-
kých pracovníků, který má potenciál negativ-
ně dopadnout na rozpočty mnohých obcí, na 
čemž se takřka jednomyslně shodli i přítomní 
účastníci.

„Převod financování nepedagogů na zřizova-
tele je v současné podobě pro obce nespravedlivý 
a  bude pro ně znamenat dofinancovávání úvazků 
z vlastních rozpočtů,“ řekl během své prezenta-
ce místopředseda SMS ČR Petr Halada s tím, 
že organizace zastupující obce, města a kraje 
se již obrátily na prezidenta, premiéra i minis-
tra financí s žádostí o zastavení převodu nepe-
dagogických pracovníků, jelikož tato význam-
ná změna nebyla se samosprávami detailněji 
projednána a byla navržena bez analýz dopa-
dů na území a také na samotné nepedagogic-
ké pracovníky.

Trvá také negativní postoj obcí k návrhu 
MŠMT na povinné slučování škol provozova-
ných jedním zřizovatelem. „Považujeme za dů-
ležité, aby o struktuře škol rozhodoval zřizovatel 
sám, a to na základě znalosti místních podmínek 
i svých cílů týkajících se školství ve své obci,“ do-
plnila předsedkyně SMS ČR Eliška Olšáková. 

Na téma se podrobně zaměřili experti na 
školství v SMS ČR Petr Halada a Lenka Matě-
jová a vysvětlili i další negativní dopady obou 
návrhů. „Nakonec musíme být my ti vstřícní a sta-
teční, kteří vyjdou školám maximálně vstříc,“ uza-
vřel Petr Halada.

Nové povinnosti v odpadovém 
hospodářství přinášejí komplikace
K dalším bodům konference patřily nové po-
vinnosti obcí v oblasti odpadového hospodář-
ství. S praktickými radami, jež se týkaly sběru 
nebezpečného či biologicky rozložitelného 
odpadu, se se starosty podělila odbornice na 
tuto oblast Barbora Fürstová. Upozornila na to, 
že stavební odpad obec může, ale nemusí ře-
šit, poradila, jak může obec zajistit oddělené 
soustřeďování složek KO, a déle se pozastavila 
nad povinností obcí třídit od začátku letošního 
roku textil, která přinesla samosprávám řadu 

komplikací. Jak již analytička podrobně po-
psala i v prosincovém a lednovém čísle SMSky, 
obce se potýkají se značnými problémy při za-
jišťování poskytovatelů služby pro sběr textil-
ního odpadu kvůli nedostatečným kapacitám 
zpracovatelských zařízení, případně je jim 
služba nabízena za cenu v řádech desetitisíců 
korun.

„Na jednání pracovní skupiny Ministerstva ži-
votního prostředí SMS ČR tlumočilo komplikace, 
s nimiž se obce aktuálně potýkají, a navrhlo, že by 
značnou pomocí pro obce byla možnost započítá-
vat do míry separace i kontejnery primárně určené 
pro opakovaně použitelný textil,“ uvedla. 
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SMS ČR bude rovněž usilovat o zjednoduše-
ní tabulky na evidenci odpadů. Obce dle vyhláš-
ky o podrobnostech nakládání s odpady musí 
vyplnit tabulku, která obsahuje cca 500 položek. 
Ty jsou však totožné nebo podobné s těmi, jež 
musí obce vyplňovat v rámci hlášení pro společ-
nost zajišťující plnění povinností vyplývajících 
ze zákona o obalech.

Šance na úpravu veřejného 
opatrovnictví po dvou dekádách
Eliška Olšáková na konferenci rovněž zmínila, že 
SMS ČR podporuje ve Sněmovně úpravu veřej-
ného opatrovnictví, která snad již brzo přijde na 
jednání ve výborech. Tato novela mimo jiné svě-
řuje veřejné opatrovnictví výslovně do působ-
nosti Ministerstva práce a sociálních věcí a zavá-
dí možnost přenosu agendy veřejného opatrov-
nictví na základě veřejnoprávní smlouvy. Na tuto 
úpravu čekají samosprávy bezmála 20 let.

Sdružení dlouhodobě prosazuje administ-
rativní zjednodušení dotačních programů Mi-
nisterstva pro místní rozvoj a navýšení jejich 
finanční alokace. Stejně tak SMS ČR požaduje 
adekvátní nastavení podmínek pro financová-
ní projektů obcí v rámci budoucího programo-
vého období 2028+.

Aktuálně pak SMS ČR vyjednává o nové po-
době směrnice k financování voleb, kdy je pri-
oritou zajistit financování na pořízení mobil-
ních telefonů do volebních komisí na ověřová-
ní eDokladů.

Výrazným tématem bylo i RUD
Mezi přítomnými rezonovalo také téma věno-
vané financování samospráv, resp. právním 
aspektům budoucnosti rozpočtového určení 
daní, se kterým je seznámil čestný předseda 
SMS ČR Stanislav Polčák. Podrobně se věnoval 
i úskalím v návrzích změn financování obcí na 
úseku školství v roce 2025, kdy má dojít k navý-
šení procenta na žáky. V této souvislosti se po-
zastavil nad rizikem demografického vývoje, 
kdy se následkem snížení počtu žáků v men-
ších obcích sníží nesmyslně zároveň i příjmy 
obce, a otázkou, zda budou mít obce na inves-
tice do školní infrastruktury, když své prostřed-
ky budou muset směřovat v prvé řadě do platů. 
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Srozumitelně a přehledně
Srozumitelně, ale hlavně přehledně informova-
li a diskutovali se starosty i další přednášející. 
Nejčastější aplikační problémy, s nimiž se se-
tkává odbor dozoru a kontroly veřejné správy na 
Ministerstvu vnitra, vyjmenoval Adam Furek, 
který se na ministerstvu zabývá obecní i kraj-

skou samosprávou a právem na informace. Po-
drobně vysvětlil, proč se nejčastější problémy 
vyskytují v případě distanční účasti na jedná-
ních obecních orgánů, vyřizování žádostí o pro-
deje či pronájmy obecního majetku, při formu-
laci majetkových usnesení, participaci občanů 
na jednání zastupitelstva a zveřejňování zápi-
sů, usnesení a zvukových záznamů.

Infozákon: Za pracné žádosti 
požadujte finanční úhradu
Později se Adam Furek věnoval také tzv. info-
zákonu v jeho praktické rovině, zejména zneu-
žití práva na informace a nejčastějším pochy-
bením povinných subjektů. Kolem 10 starostů 
v sále se přihlásilo, že mají problém se žádost-
mi o informace. 

Podle Furka se však někdy tyto problémy 
zveličují. „To, že se někdo ptá moc často, ještě samo 
o sobě není zneužíváním práva na informace. Aby 
se o ně jednalo, musí být na straně žadatele proká-
zán zneužívající úmysl, že 106 nezneužívá pro in-
formace, ale jako nástroj msty nebo šikany. Stále 
ale platí hlavně to, že rozsah požadovaných infor-
mací nebo počet podaných žádostí není bez dalšího 
důvodem pro odmítnutí žádosti,“ uvedl s tím, že 



žeb a efektivitu. Nucené sloučení obcí má navíc ne-
gativní dopady na místní vztahy a výzkumy z Dán-
ska ani nedokazují, že by se sloučením obcí dosáhlo 
úspor,“ uvedl Pavel Hájek, který naopak spole-
čenství považuje za účinnou prevenci proti tla-
kům na slučování. 

Nabitý program završilo 
odměňování zastupitelů
O dani z nemovitosti a praktických dopadech 
současných legislativních změn pohovořil ve-
doucí oddělení majetkové daně na Minister-
stvu financí Štěpán Mairovský, jehož výklad 
doplnil o  poznatky z aktuálních kauz právník 
Dominik  Hrubý. Konference se zaměřila také 
na účetní a daňové novinky ve veřejném sekto-
ru, které přehledně účastníkům ve své prezen-
taci naservírovala specialistka na účetní a da-
ňovou problematiku obcí Simona Pacáková. 
Pravidelnou dopisovatelku zpravodaje SMSka 
Michaelu Jelínkovou znají čtenáři díky její rub-
rice věnované veřejným zakázkám, což byla 
také oblast, na kterou se zaměřila při svém 
výkladu. Další spolupracovnice ze SMS-služby 
Eva Janečková představila novinky v oblasti 
pracovního práva, konferenci uzavřel Dominik 
Hrubý přednáškou o odměňování zastupitelů 
obcí v roce 2025. 

Základ nové tradice
Programem provedli účastníky Dominik Hrubý 
a Marcela Porvazníková. Přednášející diskuto-
vali s představiteli samospráv nejen během 
hlavního programu, ale následně i na cho-
dbách vzdělávacího centra České stavební aka-
demie, kde se konference konala. „Naším cílem 
při sestavování programu bylo, aby obce vstoupily 
do nového roku s jistotou a měly přehled o aktuál-
ních i teprve projednávaných změnách a povinnos-
tech. Letošní úspěšný nultý ročník položil základ 
pro budoucí opakování tohoto setkání zástupců sa-
mospráv. Obcím jsou pak celoročně k dispozici naši 
odborníci, kteří jim pomohou zvládnout celou řadu 
stávajících i nových povinností,“ dodal jednatel 
dceřiné společnosti SMS-služby Jan Bartonič-
ka, který byl hlavním organizátorem akce.

úmysl zneužití není vůbec snadné prokázat. 
Vysvětlil také, že někdy je jednodušší požado-
vat za pracné žádosti finanční úhradu. „Infor-
mační zákon umožňuje poskytování informací za 
finanční úhradu, jedná-li se třeba  o velké množství 
informací, jako jsou např. statistiky. Povinný sub-

do tématu společenství obcí. Vysvětlili, co při-
nesl první rok jejich úpravy a co od nich očeká-
vat v budoucnu. Podělili se rovněž o praktické 
zkušenosti s jejich zakládáním. „Zaznívají oba-
vy, zda společenství není předstupněm ke slučování 
obcí. Není tomu tak, jde o dobrovolné slučování slu-
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jekt totiž nemá povinnost vést statistiku, má ale 
zdrojová data. Vytváření nové informace tedy ne-
lze odmítnout, lze to však řešit kvalifikovaným od-
hadem nákladů,“ řekl. 

Starostům také poradil, že není jejich povin-
ností obhajovat či vysvětlovat zaujatá stanovis-
ka, vydaná rozhodnutí či v nich zaujaté právní 
názory, postupy atd. Téma uzavřel legislativní 
analytik SMS ČR Dominik Hrubý, který staros-
tům připomněl, že ohledně nejasností kolem 
tzv. stošestky mohou kontaktovat své pověřen-
ce, kteří jsou v této oblasti vzdělaní.

Společenství obcí nejsou 
předstupněm ke slučování
Starosta obce Vysočina a místopředseda SMS 
ČR Tomáš Dubský se spolu s bývalým staros-
tou obce Těchobuz a nyní předsedou Spole-
čenství obcí Pacovsko Pavlem Hájkem pustili 



Trefili se organizátoři konference
do témat, která vás pálí?

Miloslava Křimská, 
Andělská Hora, Karlovarský kraj 
Některá témata pro mě byla velice přínosná, 
zejména jsem se těšila na odpadovou legisla-
tivu, ale důležitý byl také infozákon a rozpoč-
tové určení daní. Moje očekávání, proč jsem 
přijela, se naplnila. 

Tomáš Drobný, 
Kostelní Lhota, Středočeský kraj 
Pro mě je na takových akcích vždycky nejdů-
ležitější ta možnost setkat se s kolegy, kteří 
řeší podobné problémy jako já. A z témat mě 
dnes nejvíce zajímala oblast školství, kon-
krétně převod financování nepedagogických 
pracovníků na zřizovatele, což se nás zrovna 
týká.

Petr Kvasnička, 
Verušičky, Karlovarský kraj 
Každou konferenci, kterou pořádá Sdružení 
místních samospráv, hodnotím kladně, proto-
že je vždy velmi dobře připravená. A vůbec vní-
mám toto sdružení velmi pozitivně a děkuji 
mu za to, že za námi stojí. Dnes pro mě bylo 
stěžejní téma věnované rozpočtovému určení 
daní. Vadí mně, že na nás stát neustále valí čím 
dál více práce, a přitom nám ubírá finance. 

Marcela Dušková, 
Podlesí, Středočeský kraj 
Témata konference jsou pro mě velmi zajíma-
vá, z toho je patrné, že organizátoři ví, jaké 
problémy nás starosty pálí. Jsem vděčná před-
nášejícím právníkům, kteří zde vystupují a od-
povídají nám přesně na to, co potřebujeme vě-
dět. Během diskuze jsem se dotazovala napří-
klad na problémy s porušováním jednacího 
řádu při konání zastupitelstva. Stejně tak pro 
mě byla důležitá přednáška týkající se finan-
cování nepedagogických pracovníků, což je té-
ma, které, jak bylo vidět, pobuřuje všechny, 
kdo sem dnes zavítali. 

Magda Pejšová, 
Dolní Zálezly, Ústecký kraj 
Jsem moc ráda za tuto konferenci, na níž máme 
možnost si poslechnout, co se za loňský rok po-
vedlo nebo nepovedlo, co se mění a co to pro 
nás znamená. Něco jsem si dnes uvědomila:  
když jsem byla poprvé zvolena jako starostka, 
zajímaly mě všechny ty věci proto, že jsem je 
neznala. A po těch letech jsem měla pocit, že už 
všechno vím. Ale není to tak. Spousta toho se 
stále mění a nějak vyvíjí. Takže je moc fajn ob-
čas takto vyjet a dozvědět se, co je nového. 
A které z témat ve mně nejvíc zavibrovalo? Asi 
téma týkající se společenství obcí, které u nás 
aktuálně řešíme a jehož jsme byli zpočátku spíš 
odpůrci, protože patříme do ORP, které má jen 
22 členů, z toho jedno velké město. Problém 
u nás vězí v tom, že když se podíváme na mapu, 
tak obce nad Ústím mají docela jiné potíže  než 
obce pod Ústím. Nyní máme ale člověka, který 
by mohl zastat pozici onoho schopného mana-
žera, o němž tady dnes byla řeč, který by doká-
zal propojovat společné zájmy obcí. 

Tomáš Brabec, 
místostarosta Třebušína, 
Ústecký kraj 
Jsem spokojený, organizátoři se do aktuálních 
témat trefili naprosto skvěle. A která přednáška 
pro mě měla největší přínos? Úplně každá. Ať už 
se týkala energetiky, společenství obcí, odpado-
vé legislativy nebo školství, všechno bylo důle-
žité. 

Téma připravila Marie Machačová 
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Tvarožná Lhota: Klíčem k hospodaření s vodou
v krajině jsou pozemkové úpravy
Sucho, větrná eroze, bleskové povodně či nedostatečná retence vody v krajině 
přiměly před lety vedení jihomoravské obce Tvarožná Lhota k realizaci zásad-
ních opatření, která mají podobu komplexních pozemkových úprav (KoPÚ), 
jež se zaměřují na obnovu přirozeného rázu krajiny a posílení její schopnosti 
zadržovat vodu. Co všechno tato opatření obnášela a co obec ještě chystá?

vé ekosystémy. Současně vznikl prostor pro 
kulturní a komunitní aktivity, například místo 
pro každoroční událost „Vatra republiky“, která 
podporuje setkávání místních obyvatel a posi-
lování jejich vztahu k regionu. „Nemá význam 
dělat opatření jen pro opatření samotné. Opatření 
by měla mít smysl, myšlenku a příběh, protože jen 
tak k nim budou mít místní lidé vztah a udržovat 
je funkční,“ zdůraznila starostka Tvarožné Lho-
ty Martina Bílová. 

Klíčem k úspěchu 
jsou vytrvalost a spolupráce 
Realizované projekty ukazují, že vytrvalost 
a  spolupráce jsou klíčem k úspěchu. Obec si 
klade za cíl nejen bojovat s dopady klimatic-
kých změn, ale také posilovat vztah lidí ke kra-
jině, která se díky lepšímu hospodaření s vo-
dou a zeleným prvkům stává nejen funkční, ale 
i atraktivní.

Edita Nezvalová
manažerka projektu

SMS ČR má novou ekonomku.
Představujeme vám Martinu Hradilovou
Ekonomka Renata Hanáková končí v SMS ČR ve své funkci 
a my jí tímto děkujeme za její působení v řadách kolegů 
a bojovníků za práva samospráv. V pozici ji nahradila Mar-
tina Hradilová, která se podle svých slov těší v SMS ČR ne-
jen na nové výzvy a příležitosti, ale i na to, že bude sdruže-
ní oporou a přínosem. Co nám o sobě ještě prozradila?

Od prvních kroků 
ke komplexním úpravám
První kroky ke zlepšení krajiny a ochrany před 
klimatickými hrozbami podnikla obec již v ro-
ce 2008. Tyto ekologické projekty zahrnovaly 
liniové výsadby stromů podél cest a větrolamy. 
Bleskové povodně v následujícím roce 2009 
ale odhalily nedostatky ve schopnosti krajiny 
zachytávat dešťovou vodu a na základě těchto 
zkušeností se obec rozhodla přistoupit k syste-
matickým opatřením, která zahrnovala detail-
ní mapování území, spolupráci s odborníky 
z VÚMOP a zapojení místní komunity.

Klíčová opatření přijatá 
v Tvarožné Lhotě
•  Komplexní pozemkové úpravy: Projekt za-

hrnuje širokou škálu opatření, která obec re-
alizovala od roku 2012. Mezi klíčové zásahy 
patří:
–   Zalesnění 7,5 ha zemědělské půdy dru-

hově bohatými stromy, jako je dub, javor, 
lípa či habr.

–   Zatravnění 1,5 ha orné půdy na svazích 
nad obcí.

–   Výsadba krajinotvorného sadu a 100 stro-
mů na ploše původních pastvin pod Tra-
vičnou.

•  Digitální povodňový plán: V roce 2013 si 
obec nechala vypracovat digitální povod-
ňový plán a instalovala varovný systém za 
1,5 milionu korun, který pomáhá lépe rea-
govat na bleskové povodně.

•  Navazující plánované projekty:
–   Výstavba rybníku obklopeného zelení na 

historickém místě v katastru obce.
–   Vybudování průlehu pod nově zalesně-

ným svahem, který bude sloužit k zadrže-
ní vody a zpomalení odtoku při deštích.

Krajina kolem Tvarožné Lhoty se 
postupně mění k lepšímu
Krajina kolem Tvarožné Lhoty se díky těmto 
opatřením postupně mění. Mezi hlavní příno-
sy patří zvýšení schopnosti půdy zadržovat vo-
du, což zároveň pomáhá předcházet erozi. Po-
dařilo se také snížit riziko záplav při přívalo-
vých deštích, což poskytuje větší ochranu jak 
krajině, tak obyvatelům obce. Výsadba druho-
vě bohatých stromů a zatravnění přispěly ke 
zlepšení biodiverzity a obohatily krajinu o no-

„Práce s čísly mě bavila už na gymnáziu, proto jsem se rozhodla vystudovat 
Ekonomicko-správní fakultu Masarykovy univerzity v Brně, obor finance 
a  účetnictví. Tím začala má kariéra v oblasti účetnictví, kde mám nyní víc 
jak 10leté zkušenosti s kompletním vedením účetnictví firem. Svou práci 
jsem se snažila skloubit i s rodinným životem, a protože jsem ani po naroze-
ní děti nechtěla vypadnout z oboru, založila jsem si živnost a zpracovávala 
účetnictví menším firmám. Nyní se těším na to, že své zkušenosti uplatním 
i v SMS ČR.“ SMS ČR

Projektová kancelář Jihlava 
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Podpora resilience obcí vůči klimatickým změnám.



dle daného regionu. Součástí programu bu-
dou i diskuze, jež umožní účastníkům výměnu 
zkušenosti a názorů na zlepšení strategií pro 
práci s romskou komunitou. Roma Road Show 
tedy nepředstavuje pouze přehlídku dosaže-
ných úspěchů, ale také fórum pro vyhledávání 
nových řešení a možností, jak efektivně pod-
porovat integraci Romů ze strany samosprávy.

„Podpora romské menšiny pomocí inovativních 
projektů, které vycházejí z jejich skutečných potřeb, 
se vyplatí i ekonomicky. Např. v oblasti vzdělávání to 
můžeme poměrně jasně vyčíslit. Člověk se základ-
ním vzděláním vyjde stát až o tři miliony dráž, než 
kdyby měl střední školu. Tomu můžeme zabránit 
i spravedlivým přístupem ke vzdělání a podporou dě-
tí i jejich rodin např. prostřednictvím komunitní prá-
ce,“ uzavírá vládní zmocněnkyně pro záležitosti 
romské menšiny Lucie Fuková.  

Roma Road Show odstartuje 
5. března ve Šternberku 
v Olomouckém kraji
První zastávkou Roma Road Show bude 5. břez-
na město Šternberk v Olomouckém kraji, pokra-
čuje 2. dubna v Pardubicích, poté budou v dal-
ších měsících následovat města Jihlava, Ústí nad 
Labem a další. V případě zájmu o informace ne-
bo o účast na akci určené především představi-
telům měst a obcí se můžete ozvat na e-mail: 
jaroslava.sporkova@vlada.gov.cz. 

Akce Roma Road Show se koná za podpory 
velvyslanectví, která se zlepšování vzájemné-
ho soužití menšin a zlepšování postavení Ro-
mů dlouhodobě věnují. 

Anna Kociánová
PR specialistka

Vládní zmocněnkyně pro záležitosti 
romské menšiny

Akce jsou určeny zejména pro 
představitele měst a obcí
„Mým cílem je upozornit na inovativní projekty, 
které vycházejí ze skutečných potřeb romské men-
šiny a dlouhodobě se osvědčily. Místní politici 
i úředníci se tak mohou třeba dozvědět, co v jiných 
regionech pomáhá romským dětem při nástupu do 
první třídy nebo jak je možné podpořit lokální rom-
ské lídry a lídryně, které se mohou stát partnery při 
vyjednávání s městem,“ vysvětlila vládní zmoc-
něnkyně Lucie Fuková. Jejím hlavním úkolem 
je koordinovat přístup jednotlivých minister-
stev a institucí k tématům spojeným s rom-
skou menšinou a sledovat naplňování Strate-
gie romské integrace 2021–2030. 

Témata prezentací budou rozmanitá
Účastníci Roma Road Show se budou moci 
seznámit s konkrétními příklady dobré praxe 
z různých oblastí. Půjde například o témata:
•  Bydlení: Projekty jako např. „Housing First 

Písek“ a „Bydlení je základ“ zaměřené na 
podporu řešení bydlení Romů.

•  Komunitní a sociální práce: Prezentace od 
Aleny Gronzíkové, terénní sociální pracov-
nice z IQ Roma servis, Brno, která se dlou-
hodobě věnuje práci v sociálně vylouče-
ných lokalitách, nebo prezentace práce Iva-
na Červeňáka, který se podělí o zkušenosti 
se spoluprací romské menšiny, samosprávy 
a základní školy v Luži na Chrudimsku.

•  Práce s dětmi a mládeží: Robert Sutorý, te-
rénní sociální pracovník z Hranic, bude sdí-
let své zkušenosti týkající se volnočasových 
aktivit pro děti a mládež a jejich motivace 
ke studiu.

Celkem na šesti místech v České republice představí vládní zmocněnkyně pro romské záležitosti Lucie Fuková inspi-
rativní příklady dobré praxe, které zlepšují životy Romů v oblasti bydlení, komunitní práce, zdraví nebo vzdělávání. 
Série akcí se koná v rámci projektu Roma Road Show a je určena zejména pracovníkům veřejné správy v regionech.

Roma Road Show: Vládní zmocněnkyně Fuková představí
v regionech úspěšné romské projekty v praxi  

•  Podpora bezpečnosti a práce s mládeží: 
David Drevňák, asistent prevence krimi-
nality z Městské policie Jihlava, povypráví 
o své práci s mládeží ve spolku AV-Amari 
Vysočina.

•  Zdraví a rozvoj dětí v raném věku: Organi-
zace Cesta von, z. s., bude prezentovat pro-
jekt Omamy, který se zaměřuje na podpo-
ru rozvoje dětí do tří let věku ze sociálně 
vyloučených lokalit a posilování rodinných 
kompetencí.

Roma Road Show má samosprávám 
pomoci s efektivní podporou 
integrace Romů 
Konkrétní program sestavený z tematických 
bloků budou organizátoři obměňovat vždy 
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Přemnožené toulavé kočky jsou problém.
Pomoci může kastrace. Víte, na koho se obrátit?
S blížícím se jarem stojí za to zamyslet se i nad kočičím tématem. Jakmile se totiž oteplí, kocouři začnou bojovat o pří-
zeň nejhezčích koček. Kočky k tomu pudí pudy, s jarem se v nich začnou bouřit hormony, jsou aktivnější, toulají se po 
venku, loví, rvou se, neznají bratra. Nejde ovšem jen o kočky žijící v domácnosti a blahobytu, ale zejména o přemno-
žené kočky toulavé, které doplácí na lidskou lhostejnost. I to je téma, které starostové podle platné legislativy musí 
umět vyřešit. Pomoci jim v tom může spolek KasProCats. Podrobnosti vysvětluje koordinátor projektu Luboš Kristek.

Proč považujete kastraci za prevenci proti 
utrpení?
Vycházím z předpokladu, že kočka je dle záko-
na zvířetem zájmového chovu s veškerými prá-
vy, mezi které patří krmení, zdravotní péče i po-
vinnosti obcí. Pokud je kočka nezabezpečená 
proti úniku, s přístupem ven, hrozí jí celá řada 
nebezpečí, včetně zabřeznutí a reprodukce 
geometrickou řadou. Kastrace zamezí zabřez-
nutí, omezí toulání a boj o teritorium na mini-
mum. Nejde tedy jen o to zamezit rozrůstání 
populací koček, ale také o řadu zdravotních be-
nefitů či dopadů na biodiverzitu. Kastrace je 
tedy základní servis, kterým by každá kočka 
měla projít bez ohledu na to, zda má majitele 
nebo ne.

Jak jsme na tom v naší zemi s toulavými 
kočkami? Znáte nějaká čísla?
S čísly jsme na tom špatně. Jsme jediným spol-
kem, který sbírá a veřejně publikuje čísla i data. 
To je ale málo, tato čísla by měl mít k dispozici 
každý spolek, útulek a především obce, které 
jsou oficiální institucí, přes níž protékají nále-
zy, odchyty a řešení problematiky. Občané ne-
znají své povinnosti, tím pádem obce nemají 
požadavky na řešení problematiky, a tím pá-
dem není dostatečný apel na to problematiku 
řešit a posouvat. Jedinými čísly, která se ve spo-
lečnosti víří, jsou určité odhady počtů domácích 
mazlíčků, kteří končí na ulicích, a tento odhad 
se vypočítává koeficientem počtu zvířat v do-
mácnostech. Suma sumárum, jde o několik ab-

straktních skupin čísel, která jsou poměrně 
fluidní, a vzhledem k tomu, že tato problemati-
ka pro většinu společnosti není zajímavá, ne-
jsou lidé, kteří by se těmi čísly zabývali, uměli je 
číst a vyhodnocovat v rámci určitých souvislostí 
a stěžejních aspektů. Každopádně odhady ho-
voří o 35.000 koček bez majitele či péče, a to 
každý rok.

Předpokládám, že mi řeknete, že útulky 
jsou přeplněné a pomoci může jedině 
kastrace. Je dnes kastrace koček téma, 
které už není třeba dlouze vysvětlovat, 
nebo stále ještě bojujete s předsudky?
Máte pravdu, kastrace a kastrační programy jsou 
skloňovány především poslední roky jako alter-
nativa k tomu zavírat zvířata do útulků. Problém 
je ale hlubší, útulkářská kultura je zkostnatělá 
a zanedbaná, takže místo posunu vpřed v podo-
bě nových strategií usnuli služebně starší kole-
gové na vavřínech a nechali několik generací my-
slet si, že je v pořádku útulky plnit, a to na úkor 
provozovatelů i zvířat samotných.

Jak by to tedy podle vás mělo být?
Dle mého názoru má v útulku končit jen zvíře 
nemocné, zraněné nebo jako předmět nálezu. 
Všechny ostatní případy lze jen vykastrovat a po 
servisu vrátit do lokality. Všechny ostatní postu-
py vycházejí buď z odborné nekompetence, ne-
bo nepochopení tématu. Ačkoli se problemati-
ka dramaticky proměňuje k lepšímu a zapojuje 
se stále více občanů i obcí, stále jsou kočky vel-

kým problémem, protože lhostejnost a neinfor-
movanost převládá. Lidé, kteří kočky nechávají 
nezodpovědně množit, jsou ti stejní, co si nene-
chají nic vysvětlit. V tento moment by měla na-
stoupit obec a začít to řešit motivačně nebo per-
zekutivně, ale většinou se neděje ani jedno 
a úředníci dalšímu množení přihlížejí a sami se 
tak stávají za téma odpovědnými. Ostatně spo-
lečenská shoda na tom, že toulavá zvířata spa-
dají do řešení samospráv, je stále silnější a do 
budoucna bude na každém úředníkovi, zda bu-
de riskovat svoji kariéru či pověst obce, aby si 
dovolil něco neřešit či bagatelizovat.

Co je tedy cílem vašeho spolku, 
který se na kastrace zaměřuje?
Krom kastrací samotných a edukace společ-
nosti je naším největším zájmem plošné za-
pojení obcí a pohnout problematikou celore-
publikově. A také preventivně, neboť sanace je 
energeticky, časově i finančně násobně dražší. 
K tomu usilujeme o změnu zákonů, aby neby-
lo umožněno nezodpovědným lidem kličko-
vat v legislativních slabinách. Když jsem před 
lety s touto iniciativou začínal, kastrujících ob-
cí bylo 29. Dnes jich je už několik stovek a další 
přibývají. Téma se prostě hýbe, ale je třeba mu 
porozumět, navrhnout správná řešení a také 
musí být ochota je naplňovat.

Luboš Kristek: Lidé, kteří kočky 
nechávají nezodpovědně množit, 
jsou ti stejní, co si nenechají nic 
vysvětlit. V tento moment by mě-
la nastoupit obec a začít to ře-
šit motivačně nebo perzekutivně. 
Většinou se ale neděje ani jedno 
a úředníci dalšímu množení při-
hlížejí a sami se tak stávají za té-
ma odpovědnými.

Téma
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práce, neboť nelze očekávat, že všichni budou 
schopni vyplnit žádost elektronicky. Zástupci sa-
mospráv vyjádřili rovněž obavy o samoživitele 
a  současné příjemce, kteří by podle novely ne-
museli dosáhnout v případě superdávky na 
shodně vysokou podporu. Tuto obavu zazname-
nali nejen poslanci, ale i samotné ministerstvo, 
a proto byly na následném jednání sociálního 
výboru dne 30. ledna předloženy pozměňova-
cí návrhy, které podmínky získání superdávky 
mírně změkčují. Další vývoj přijetí revize dá-
vek bude SMS ČR nejen 
ve Sněmovně, ale také 
v Senátu sledovat.

Jindra Tužilová
legislativní analytička 

SMS ČR

SMS ČR jednalo s partnery ze SMO ČR a MPSV
o reVIZI sociálních dávek Aktuálně

Jak spolek funguje?
Ačkoli fungujeme i jako klasický (byť malý) 
útulek, naší hlavní devízou je odborná znalost 
problematiky, jež vyvěrá z dlouhodobé praxe 
provozu celorepublikového kastračního pro-
gramu. Jsme tu jako záchranná síť pro žadate-
le o kastrace, kterým se snažíme pomoci, při-
spět a zároveň díky nim působit na obce, jež by 
pokojné občanské soužití mělo zajímat nejví-
ce. Jsme v podstatě takový mechanismus, kte-
rý dává věci do pohybu a posouvá ke spokoje-
nosti všech.

Jak vypadá vaše kampaň a s jakou zpětnou 
vazbou se setkáváte?
Kampaní máme spoustu, některé jsou krátko-
dobé, jiné dlouhodobé, s různými cíli, mecha-
nismy a metrikami. Většina se ale točí kolem 
posouvání problematiky směrem k efektivní-
mu řešení. Některé kampaně cílí na osvětu 
společnosti (edukace), jiné na financování na-
šich aktivit (fundraising), další na prosazování 
zájmů v demokratické společnosti (petice, 
lobbing). Vše jsou to ale propojené nádoby, 
přičemž hlavním cílem je pomoci zvířatům, 
odbavit občany a zapojit samosprávy.

Cílovou skupinou našeho zpravodaje jsou 
zejména starostové a další pracovníci 
samospráv. Už jste zmínil, že tito lidé jsou 
i vaší cílovou skupinou. Co byste jim chtěl 
touto cestou vzkázat?
Dříve byli naší cílovou skupinou běžní lidé, ale 
čas a zpětná vazba ukázaly, že tuto skupinu 
dramaticky míjíme, neboť na občany libovol-
né obce nemáme patřičný dosah. Proto se zro-
dil nápad zapojovat samosprávy, které na své 

občany mohou a mají působit. To jsme ale ne-
tušili, jak velký to bude problém, aby obce vza-
ly na zřetel své povinnosti, kultivovanou dis-
kuzi a nabízená řešení. V tomhle jsme oprav-
du divoký východ a popravdě doufám, že 
přístup úředníků ke zvířatům bude zohledněn 
i ve volbách. Vzkázat bych chtěl především to, 
že změna v chápání problematiky zvířat je na-
prosto nevyhnutelná a je jedno, jestli ji přine-
se změna zákonů nebo hlas lidu. Statisticky 
vyjádřeno – čas, který je věnován rezistenci té-
matem se zabývat, bude přímo vyčíslen v ná-
kladech na jeho řešení – tedy čím později, tím 
dráže. Přitom všichni víme, že lidé považují té-
ma za důležité, obcím to přikazují hned čtyři 
zákony a finance jsou nebo se dají sehnat. 
Já osobně nevidím žádný problém, který se mi 
snaží každý den někdo namluvit.

Co konkrétně tedy obcím nabízíte, v čem 
a jak si můžete být navzájem prospěšní?
Co všechno obcím nabízíme, by se nevešlo ani 
na několik stránek (z hlavy mne napadá asi 
30  A4 materiálů), shrnul bych to tedy obecně 
tím, že nejdříve téma u obce otevřeme, násled-
ně dodáme materiály k seznámení a čekáme na 
navrhnuté řešení. Pokud má obec zájem pro-
blematiku řešit přes nás, jsme schopni jí dodat 
řešení na klíč včetně celého servisu a edukace, 
a to prosím pouze za náklady na kastrace. Po-
kud si to obec chce řešit sama, rádi jí pomůže-
me s nastavením a vyladěním mechanismů. 
Nejhorší ale je, když vznikají tzv. programy na 
truc, které mají tak vysokou byrokratickou zá-
těž, že se nedají využívat, kočky tak ostrouhají 
a rozpočet zůstane celý. Variantu nicnedělání 
nebo popíraní problému ani nezmiňuji, to na 
stránky vašeho periodika ani nepatří.

Nejeden starosta by mohl vyprávět 
o kočkách nejen toulavých, ale i z domác-
ností lidí, u kterých se nekontrolovaně 
množí. I takovým nabízíte pomoc?
A kde myslíte, že se kočky berou? Většinou právě 
z domácností nezodpovědných lidí. Nikdo už 
ale nechce slyšet o motivaci těchto lidí ke změně 
přístupu osvětou či příspěvky na kastrace. Leit-
motivem jsou neustálé výmluvy na osobní od-
povědnost jednotlivce, ale už nikdo nezohled-
ňuje zanedbané téma nekonáním a vymknutí 
problému z kloubů. Přitom prevence je vždy 
snazší a levnější. A ano, řešení máme pro všech-
ny druhy případů a scénářů – během praxe jsme 
viděli a řešili vše představitelné i nepředstavitel-
né, včetně úspěšného soudu s množírnou.

Jak vás mohou starostové / zájemci 
o pomoc s kastrací kontaktovat?
Jakkoli, jsme na telefonu a mailu 16 hodin 
denně a snažíme se najít řešení pro každého. 
Na to ale musí být zájem a snaha téma řešit. 
Málokdy se stane, že bychom případ opouštěli 
bez vyřešení a spokojeného klienta, ať už je 
jím kočka, občan, veterinář nebo obec. Jsme tu 
pro všechny.

A vaší organizaci děkujeme za možnost té-
ma otevřít. Pevně věřím, že to povede k veřejné 
diskuzi, naslouchání občanům i odborníkům 
a k hledání efektivních řešení. Spokojený život 
a na nás odkázaná zvířata za to stojí! Děkuje-
me a vážíme si toho!

Děkuji za rozhovor
Marie Machačová 

Více informací najdou zájemci na webu
www.obcekastruji.cz

ReVIZE sociálních dávek, o níž má nyní rozhodovat Poslanecká sněmovna, byla předmětem online jednání, u které-
ho se ve čtvrtek 23. ledna sešli zástupci Sdružení místních samospráv ČR, Svazu měst a obcí ČR a Ministerstva práce 
a sociálních věcí. Otevřeli hned několik témat, která dopadají na obyvatele obcí.

Sociální reforma plánuje sloučit hned čtyři pří-
spěvky do jedné „superdávky“ a v rámci ní by se 
mělo přistoupit k většímu testování stejně jako 
automatizaci a digitalizaci v dávkovém systé-
mu. Zástupce organizací hájících práva obcí za-
jímal nejvíce přechod na novou superdávku, 
který by měl nastat již od letošního 1. července. 
V tomto období až do konce září by měli všich-
ni ti, kdo pobírají jakékoliv dávky, znovu požá-
dat o jejich schválení.

Je třeba myslet na pomoc seniorům 
s vyplněním žádostí. A nejen na to
Z pohledu obcí je tato informace zcela zásadní, 
neboť mezi příjemci dávky na bydlení jsou mi-
mo rodin také senioři, kterým bude třeba pomo-
ci s vyřízením žádosti, a to především na úřadech 
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Soběstačná obec 2030:
Zemědělci a obce si mohou pomoci nejen v energetice
Společným zájmem zemědělců a obcí je udržení života na venkově. Jejich spolupráce dává smysl nejen v zaměstna-
nosti, podpoře kulturního života, ale také v energetice. Proto se Agrární komora ČR zapojila společně s dalšími part-
nery včetně Sdružení místních samospráv ČR do projektu Soběstačná obec 2030. Jak může vzájemná spolupráce vy-
padat a co má šanci přinést, shrnuje prezident Agrární komory České republiky Jan Doležal.

Proč se Agrární komora ČR zapojila 
do spolupráce na projektu 
Soběstačná obec 2030?
Zemědělci jsou odnepaměti neodmyslitelnou 
součástí komunity v rámci obcí. Vítáme pro-
to další možnosti spolupráce mezi zemědělci 
a místními občany, které budou ku prospěchu 
všem a posílí vztahy. Projekty jako Soběstačná 
obec 2030 mají jednoznačně naši podporu. 
Považujeme je za důležité pro udržení života 
na venkově a zlepšení jeho kvality. 

Jaké hlavní přínosy očekáváte od spolupráce 
mezi obcemi a zemědělskými subjekty?
Cílem projektu Soběstačná obec 2030 je přede-
vším najít synergie v oblasti místní energetiky. 
Zvyšování nákladů na energie se samozřejmě ci-
telně dotklo také zemědělců a o to více podporu-
jí řešení v podobě obnovitelných zdrojů energie 
a zvyšování vlastní energetické soběstačnosti. 
Totéž platí také pro obce. Proto věřím, že si vzá-
jemně mohou v lecčems vypomoci právě zde. 

Jak si představujete zapojení zemědělských 
podniků do realizace energeticky 
soběstačných a udržitelných obcí?
Zemědělci například umisťují v maximální 
možné míře fotovoltaické panely na střechy ze-
mědělských budov nebo na pozemky s nízkým 
hospodářským využitím, což považujeme za 
trend správným směrem. Řada z nich získává 
energii také prostřednictvím bioplynových sta-
nic, v nichž upotřebí produkci ze zemědělské pr-
vovýroby a jejího zpracování nebo také odpady 
z  potravinářské výroby. Ne vždy ale mají mož-
nost a kapacitu spotřebovat veškerou vyrobenou 
energii a vznikají přebytky, které by mohl v dané 
chvíli efektivně využít nějaký subjekt podporo-
vaný obcí. V mnoha místech republiky už taková 
spolupráce existuje, vznikla spontánně a může 
tak být vhodnou inspirací pro další lokality.  

Vidíte tedy konkrétní příležitosti pro 
využití přebytků obnovitelných zdrojů 
energie ze zemědělských provozů ve 
prospěch obcí?
Umíme si představit využití přebytků energie, 
ať již z fotovoltaiky, nebo bioplynek, například 
v provozu školek, škol, ordinací či jiných míst-
ních služeb, bytových domů apod. Ostatně ta-
to spolupráce už mnohde funguje a jsou s ní 
dobré zkušenosti. Jako další se nabízí třeba ve-
řejné osvětlení nebo dobíjecí stanice pro elek-
tromobily. 

Jaký potenciál má podle vás tento projekt 
pro rozvoj venkova a podporu zemědělství?
Spolupráce mezi obcemi a zemědělskými pod-
niky v oblasti energetiky má velký potenciál 
a  využití sdílené energie v místě jejího vzniku 
přinese výhody oběma stranám, a navíc ještě 
posílí vzájemné vazby, což je pro udržení života 
na venkově klíčové. 

Ostatně šlo by o další nadstavbu stávajícího 
partnerství mezi zemědělskými podniky a ob-
cemi, kterou dnes představují například služby 
v péči o veřejnou zeleň, zimní úklid komunika-
cí, práci těžké techniky, ale i podpora činnosti 
a provozu sportovních klubů a zařízení, kultur-
ních a církevních akcí, ale mám na mysli třeba 
i dny otevřených dveří pro veřejnost, zapojení 
do oblasti vzdělávání, jako je podpora základ-
ních a středních škol, a mnohé další.

Které oblasti spolupráce by podle vás měly 
mít v projektu nejvyšší prioritu?
Jedním slovem ty udržitelné, protože to je na-
ším společně definovaným cílem. Potřeba udr-
žitelnosti vychází také z cílů Evropské unie i Spo-
lečné zemědělské politiky EU, s níž je úzce spja-
ta i naše národní zemědělská politika. Právě 
spolupráce v oblasti optimalizace nákladů na 
energie a využití místních obnovitelných zdrojů 
k její výrobě tomu odpovídá. Jedna z aktuálně 
zveřejněných priorit Ursuly von der Leyenové, 
předsedkyně Evropské komise, je právě silně 
zaměřena na posílení energetické soběstačnos-
ti, především ve využití místních zdrojů nefosil-
ního charakteru.

Jak mohou digitální technologie a chytrá 
řešení přispět ke zlepšení provozu 
zemědělských podniků a k propojení 
s obcemi?
Zemědělské podniky inovují a využívají moder-
ní technologie, i když je to pro ně často velká in-
vestice, a ne vždy dotovaná. Z toho je jasné, že 
jde o vlastní strategická rozhodnutí zemědělců 
vycházející tzv. zespodu, tedy bez přímé vazby 
na finanční motivaci prostřednictvím podpor. 
Ostatně v dnešní době vysokých cen vstupů, te-
dy včetně energií, mají dobře spočítané, že jim 
to přináší úsporu provozních nákladů, efektiv-
nější a udržitelný provoz farmy a v neposlední 
řadě i částečné řešení problému s nedostatkem 
pracovníků. Ne vždy je to samozřejmě možné. 
Stále platí, že zemědělství je tradiční obor, je-
hož některá odvětví stále vyžadují poměrně vy-
soký podíl ruční práce a neumíme si představit, 
že by ji stroje dokázaly nahradit. Jedná se napří-
klad o péči o zvířata nebo sběr některých druhů 
ovoce či zeleniny, které jsou určené k přímé 
spotřebě, a je proto nezbytné je šetrně sklidit 
a uchovat v co nejvyšší kvalitě.  

A ta spolupráce s obcemi?
Co se týká moderních technologií a vzájemné 
spolupráce v rámci obce, opět se nabízí oblast 
energetiky. Zemědělci začínají rozvíjet třeba 
agrivoltaiku, což je – zjednodušeně řečeno – 
specifické odvětví fotovoltaiky. Nejvhodnější 
využití je z našeho pohledu u trvalých kultur, 
jako jsou vinice či sady. V praxi může být agri-
voltaika součástí opěrné konstrukce a stromy 

Když spolupráce mezi zemědělci a ob-
cemi v rámci projektu Soběstačná obec 
2030 povede – a my věříme, že by mohla 
– k úspoře nákladů pro obě strany, k na-
ší společné cestě k udržitelnému rozvoji 
venkova to může výrazně přispět.
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mohou být zároveň chráněny proti slunečnímu 
záření či krupobití. Nepodporujeme však agri-
voltaiku na pastvinách, loukách nebo orné pů-
dě, její potenciál je z našeho pohledu vhodné 
využít jinde. Právě i díky agrivoltaice mohou 
vznikat přebytky energie, které lze dále využít. 

Jaký potenciál vidíte v nových formách 
mobility a energetických společenstvích 
pro venkovské oblasti?
Elektromobilita je prezentovaná jako udržitelné 
a ekologické řešení a jen budoucnost ukáže, zda 
to tak skutečně bude. Nicméně pro její rozvoj je 
nezbytné vybudování infrastruktury dobíjecích 
stanic, což se nyní ukazuje jako problém. I v tom 
ale do určité míry může pomoci spolupráce me-
zi obcemi a zemědělci na venkově.

Jaké výzvy očekáváte při realizaci opatření 
podporujících udržitelný rozvoj venkova?
Tou největší výzvou je z našeho pohledu výše 
investic státu do udržitelných řešení. Mít am-
biciózní cíle je v pořádku, ale je třeba myslet 
i  na zachování a prosperitu vlastního podni-
kání, udržení zaměstnanců, zabezpečení ro-
diny, pokud se jedná o rodinný podnik, atd. 
Když spolupráce mezi zemědělci a obcemi 
v  rámci projektu Soběstačná obec 2030 po-
vede – a my věříme, že by mohla – k úspoře 
nákladů pro obě strany, k naší společné cestě 
k udržitelnému rozvoji venkova to může vý-
razně přispět.

Co považujete za klíčové pro úspěšnou 
spolupráci mezi zemědělci a obcemi?
Je to především dobré nastavení vzájemných 
vztahů, bez čehož se neobejdeme. To platí všu-
de, nejen v tomto případě. A také vzájemné 
pochopení potřeb zemědělců a obcí. Lze to říci 
i  takto, zemědělci pomáhají udržet život na 
venkově nejen tím, že kultivují krajinu a starají 
se o ni, ale také tím, že nabízejí práci lidem. Bez 
toho se zemědělská prvovýroba neobejde. Na 
druhou stranu, když na venkově nebude práce, 
nebude tam ani život. I proto je spolupráce ze-
mědělců a obcí tak důležitá.  

Jaké další příležitosti pro spolupráci mezi 
Agrární komorou ČR a obcemi byste chtěli 
do budoucna využít?
Dalšími oblastmi spolupráce může být napří-
klad udržení aktivního života v obci. Již jsem 
zmínil podporu místních sportovních klubů 
nebo kulturních akcí. Z velmi nedávné zkuše-
nosti lze uvést také pomoc při přípravách na 
ochranu soukromého i obecního majetku před 
povodněmi a záplavami loni v září nebo likvi-
daci jejich následků, významné byly také dary 
materiálu nebo potravin, a to přímo a adresně 
po rychlé komunikaci se zástupci obcí. 

Ale můžeme si vzájemně pomoci i v oblasti 
propagace. Máme zde silný segment agrotu-
ristiky, který mimo jiné může podnítit zájem 
veřejnosti o to, jak dnes vypadá moderní ze-
mědělství a jeho produkce např. regionálních 

potravin a specialit, ale jde samozřejmě i o na-
bídku dalších aktivit v dané lokalitě, jako jsou 
turistické atrakce, místa pro aktivní odpočinek 
či relaxaci. Zde je velký potenciál, který může-
me vzájemnou pomocí, informovaností a ko-
ordinací naplňovat.

Jakou roli může hrát Agrární komora ČR 
při dosahování klimatických a energetických 
cílů České republiky?
Agrární komora ČR jakožto největší organizace 
sdružující zemědělce všech velikostí, právních 
forem i výrobních specializací v Česku má vý-
znamný podíl na realizaci těchto cílů. Pravidelně 
informujeme naše členy o změnách v legislativě 
i celkovém vývoji národní či evropské zeměděl-
ské politiky. Nemůžeme samozřejmě říkat na-
šim členům, jak mají podnikat, ale můžeme jim 
pomoci například nacházet a udržovat smyslu-
plná partnerství, pomocí kterých se postupně 
posuneme ke splnění těchto cílů. Zde je ovšem 
nezbytné říct, že na jejich dosažení nemůžeme 
být jako Evropa sami a je nezbytný sladěný po-
stup i se Spojenými státy americkými, Čínou 
a  dalšími silnými zeměmi či mezinárodními 
uskupeními. V opačném případě se ztrácí ona vi-
ze udržitelnosti, která je 
pro Evropu tak důležitá.

Rozhovor vedl 
Pavel Felcán

SMS ČR

Jen v historii samostatné České republiky uspěli v komunálních volbách osmkrát. Nejdéle sloužící starostky a sta-
rosty ocenilo Sdružení místních samospráv ČR na celostátní konferenci v listopadu 2023 ve Zlíně. Ty úplně nejdé-
le sloužící představuje náš seriál.

Seriál: Veteráni na radnicích

Nejdřív jsem chtěl dokázat, že to půjde i bez komunistů.
Netušil jsem ale, že budu starostou tak dlouho
Na Paměticích má Jaroslav Staněk nejraději, když se cokoliv podaří a lidé jsou spokojení. Pro svou obec o 270 obyvate-
lích dýchá už 34 let, tehdy ho občané zvolili do čela radnice vůbec poprvé. Dnes je nejdéle sloužícím starostou v Jihomo-
ravském kraji. Svým mladším kolegům by poradil, aby se obklopovali spolehlivými spolupracovníky a také aby nikdy 
nelhali občanům a drželi se pravdy.

Pane starosto, jste pamětický rodák? 
A jaká je vaše původní profese?
Ano jsem pamětický rodák a původní profe-
sí jsem technik v zemědělství. Od roku 1980 
jsem pracoval pro zemědělský podnik AGRO-
SPOL, a. d., Knínice.

Práce starosty není žádná procházka 
růžovou zahradou. Co je vaší motivací, 
díky které jste šel opakovaně do voleb? 
V prvním volebním období jsem do toho šel, 
abych dokázal, že to půjde i bez komunistů. To 
jsem ale ještě netušil, že tuto práci budu dělat 

tak dlouho. Mou hlavní motivací byla podpora 
voličů v komunálních volbách a podpora rodi-
ny a manželky. A pak také radost z dobře vyko-
naného díla. Když dnes vidím, jak se obec roz-
víjí a má spokojené občany, tak mě to baví.

V čem se práce starosty za těch 34 let 
nejvíce změnila? 
Za 34 let se práce starosty změnila hlavně ve 
složitosti obsluhy samotného úřadu. Využití 
počítačů se zvrhlo tak, že čím víc počítače prá-
ci zjednoduší, tím víc se vyplňuje různých pa-
pírů a úspora času, který bychom mohli věno-
vat občanům a zvelebování obce, není.
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Co vás zklamalo a za co jste naopak rád?
Co mě zklamalo, je otázka, kterou řeším dost 
často, ale u mě jde spíš o menší zklamání, která 
se snažím řešit v rámci obce co nejdříve, proto-
že heslo Neřešený problém stává se problémem ne-
řešitelným je ve funkci starosty velmi pravdivý. 
A za co jsem rád? Jsem rád za to, že to u nás 
v Paměticích funguje.

Na co jste za dobu svého starostovaní 
nejvíc hrdý?
Nejsem hrdý ani pyšný (pýcha předchází pád) 
na cokoliv, co se mi v obci podařilo. Ale mám ra-
dost z každé akce či investice, která je pro dob-
ro občanů a kterou oni ocení třeba jen několika 
pochvalnými slovy. Za 34 let, co vykonávám 
funkci starosty, bylo těch akcí a investic hodně, 
ale nejvíc Paměticím prospělo zbudování při-
vaděče pitné vody. Investice do bezpečnosti 
pro občany a děti mají podobu chodníků v prů-
tahu obcí, pro kulturu a oddych nám slouží no-
vé sportovní hřiště s umělým povrchem, dětské 
hřiště s umělým povrchem a nový rybník, který 
dělá radost dětem i občanům při různých příle-
žitostech: při výlovu, bruslení, děti mají akci 
„ulov si svého kapříka“, pro starší je to klidná 
oáza v pěkné přírodě.

Co bylo naopak největší výzvou, které jste 
jako starosta musel čelit? 
Jako starosta jsem musel čelit, a vlastně čelím 
dodnes, zápornému stanovisku Povodí Moravy 
při podání žádosti o dotaci na čistírnu odpad-
ních vod, ke které se v územním rozhodnutí vy-
jádřili kladně, během stavebního povolení také 
kladně, ale při žádosti o dotaci už záporně, což 
jsem bral jako podraz a zničení investice. Tehdy 
na ni byl rozpočet 12 milionů korun a myslím, že 
dnes už by nestačilo ani 20 milionů.

Jak vám to zdůvodnili? Bránili jste se proti 
takové podpásovce? A jaká je situace dnes?
Zdůvodnili mi to na schůzce na Povodí Moravy 
v Brně tak, že naše čistička neodbourá čpavek 
a neodpovídá moderním požadavkům. Možná 
jsem se měl bránit, ale vyjádření odborníků 
jsem bral jako rozhodující. Dnes je situace ta-

ková, že všechny nové stavby rodinných domů 
musí mít domácí ČOV a zřizují si je i někteří 
vlastníci starších rodinných domů. Pochybuji, 
že tyto domácí ČOV odbourají čpavek.

Kolikrát jste si jako starosta řekl, že toho 
bylo dost? Že je načase věnovat se něčemu 
jinému? A co byste v tomto směru poradil 
méně zkušeným kolegům?
Že toho bylo dost, jsem mockrát neřekl, ale ně-
které vize či plány jsem musel změnit a šlo se 
dál. Malá obec je naprosto odkázaná na dota-
ce, a pokud není vyhlášen titul, který právě po-
třebujete, musíte přesvědčit zastupitele, že se 
bude budovat něco jiného, kde dotace vyhláše-
ny jsou. Také se mi stalo, že jsme budovali dět-
ské hřiště a potřebovali jsme zainvestovat do 
vodovodu. Kolegům starostům, nechci říkat 
méně zkušeným, bych poradil, aby si kolem se-
be vytvořili dobrý a spolehlivý kolektiv spolu-
pracovníků, aby nikdy nelhali občanům a drže-
li se pravdy.

Jakým projektem Pamětice aktuálně žijí 
a co plánujete v nejbližší době?
Pamětice nyní žijí projektem na rekonstrukci 
hlavního řadu vodovodu z důvodu jeho malého 

průtoku, který již pro navyšující se počet obyva-
tel nestačí. Tady se nemůžeme dívat na dotace, 
musíme to udělat, protože voda je priorita č. 1. 
Zažili jsme v Paměticích cca 25 let nedostatek 
vody, to už zažít nechci. Dále máme připravený 
projekt na dobudování chodníků a zálivu auto-
busové zastávky. Chystáme projekty na stavbu 
místních komunikací k novým rodinným dom-
kům s kanalizací, veřejným osvětlením a vodo-
vodním řadem. Máme vyhotovený projekt na 
ozelenění intravilánu obce a čekáme na realiza-
ci s přispěním dotací. Máme připravenu rekon-
strukci rybníčku Březí, ale letos dotace nevyšly. 
Nechali jsme vypracovat studii na rekonstrukci 
kulturního domu a následně budeme řešit pro-
jekty a vlastní realizaci, ale tuto akci pouze s po-
mocí dotací. 

Budete kandidovat i v příštím volebním 
období?
Pokud mi to zdraví dovolí, kandidovat v příš-
tím volebním období budu. Ale jestli budu 
starosta, to záleží na počtu hlasů, které mi ob-
čané/voliči dají. U nás zatím nikdy nekandido-
vala žádná strana a každý kandidát šel do vo-
leb sám za sebe. 

Co máte na své obci nejraději?
Schopné a obětavé lidi, kteří dokáží obci dát 
něco ze svého umu, zkušeností a času. Máme 
v  obci skvělé hasiče, kteří reprezentují naši 
vesničku perfektně na poli kultury, v požár-
ním sportu a svým divadelním kroužkem, 
který hraje i v sousedních obcích. Máme obě-
tavé členy v kulturním výboru, kteří se věnují 
dětem a mládeži. Mám rád okolní krajinu na-
ší vesnice, která je balzámem na duši. A nej-
raději mám, když se cokoliv podaří a lidi jsou 
spokojení.

Děkuji za rozhovor

Klára Osičková
manažerka SMS ČR 

v Jihomoravském kraji



Jsme SMS-služby s.r.o. a samosprávám a jimi zřizovaným 
školám nabízíme už od roku 2018 mnohem víc než jen služ-
bu pověřence pro ochranu osobních údajů, která exkluzivně 
zahrnuje i přístup k newsletteru Samospráva v  právu. Členským obcím Sdružení 
místních samospráv ČR umíme poradit v oblasti dotací a veřejných zakázek, také 
s  vypořádáním autorských práv nebo se strategickým plánováním. Umíme provést 
i audit webových stránek. A co můžeme nabídnout školám? Poskytujeme pověřenec-
ké služby, v rámci kterých zdarma vydáváme newsletter Škola v právu, zajišťujeme 
rovněž školskou právní poradnu. A také pro vás píšeme! Přesvědčit se o tom můžete 
na stránkách, které si právě prohlížíte, a na webových stránkách SMS-služby s.r.o. 
v sekci Aktuálně, kde najdete všechny naše texty v plném rozsahu. Tak nezapomeňte, 
SMS-služby s.r.o. jsou tu pro vás a vaše školy. Jsou tu k vašim službám!

Pověřenecké služby – Lenka Matějová
 lenka.matejova@sms-sluzby.cz, 724 595 111
Veřejné zakázky – Michaela Jelínková
michaela.jelinkova@sms-sluzby.cz, 770 600 556
Dotační servis – Tereza Urbánková
tereza.urbankova@sms-sluzby.cz, 770 600 685
Strategické plánování – Marek Komárek
 marek.komarek@sms-sluzby.cz, 725 983 171
Autorská práva jednoduše – Jakub Iran
 jakub.iran@sms-sluzby.cz, 732 633 384
Audit webových stránek – Daniel Stuchlík
 daniel.stuchlik@sms-sluzby.cz, 774 420 750
Sekretariát – Magdalena Komárková
 kancelar@sms-sluzby.cz, 723 644 867
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z mnoha realizací rádi zužitkujeme i ve formě 
dílčích řešení či konzul-
tací.

Marek Komárek
koordinátor služby 

strategického 
plánování

Poslanecká sněmovna v lednu ve třetím čtení schválila a postoupila Senátu návrh zákona, 
kterým se mění zákon č. 215/2004 Sb., o úpravě některých vztahů v oblasti veřejné podpory 
a o změně zákona o podpoře výzkumu a vývoje, ve znění pozdějších předpisů. Tento zákon upravuje mimo jiné ná-
vaznost přímo použitelných předpisů Evropské unie, a to i ve vazbě na zákon o zadávání veřejných zakázek.

Tým strategického plánování se již téměř dva roky zabývá zpracováním místních energetických koncepcí (MEK) a za-
váděním systému hospodaření s energiemi v podobě energetického managementu (EM). Ačkoliv si tuto službu obce 
napříč celým Českem oblíbily, přinejmenším na několik měsíců jim končí možnost zažádat si o podporu na zpracování 
těchto koncepčních energetických dokumentů.

Limity pro zakázky malého rozsahu, u kterých nebude 
nutné zadávací řízení, se zřejmě o třetinu zvýší

Dotační prostředky na koncepční dokumenty
z oblasti energetiky byly vyčerpány

V souvislosti s výše uvedeným je v tuto chvíli 
důležitou informací, že by novela mohla při-
nést očekávané navýšení limitů pro zakázky 
malého rozsahu. V případě dodávek a služeb 
by se hranice měla zvýšit ze dvou na tři miliony 
korun a u stavebních prací ze šesti na devět mi-
lionů bez DPH.

Návrh Elišky Olšákové, který nesl 
prvky vyšší transparentnosti, 
nakonec neprošel
Jedna z variant návrhu, kterou předložila před-
sedkyně SMS ČR Eliška Olšáková spolu s Minis-
terstvem pro místní rozvoj, nesla prvky podpo-
rující vyšší transparentnost zadávání těchto 
zakázek, a to v podobě povinného uveřejnění 
informací, na jejichž základě by došlo k výběru 
dodavatele. Sněmovnou ale nakonec prošla ji-
ná varianta návrhu podaná hospodářským vý-

Další dotační podporu lze očekávat 
pravděpodobně letos na podzim
I přes ukončení aktuální dotační podpory, jíž 
mělo v gesci Ministerstvo průmyslu a obchodu, 
není nutné propadat skepsi. S vysokou pravdě-
podobností lze očekávat novou pomoc již na 
podzim letošního roku. V současné chvíli však 

borem Poslanecké sněmovny, která tyto prvky 
neobsahovala. 

Podle některých hlasů je navýšení limitů 
u  VZMR samozřejmou reakcí na nárůst cen 
a  inflace. Jindy se mluví o snížení transpa-
rentnosti celého procesu zadávání veřejných 
zakázek. Transparentnost, která si klade za cíl 
posilovat důvěru trhu, zvyšovat možnosti fi-
rem se o zakázky ucházet, snižovat riziko ko-
rupce, klientelismu a nehospodárného na-
kládání s veřejným majetkem, je dle někte-
rých názorů ohrožena tím, že objemově bude 
až třetina veřejných zakázek v důsledku na-
výšení limitů vyňata z režimu zákona o zadá-
vání veřejných zakázek a tím i dohledu Úřadu 
pro ochranu hospodářské soutěže.

Kromě výše uvedeného by menším zada-
vatelům mohla přinést ulehčení administra-
tivní zátěže i další část pozměňovacího návr-
hu, která zvyšuje limit pro povinné uveřejnění 

smlouvy na veřejnou zakázku z částky 500 tisíc 
na jeden milion korun bez DPH. Brzy se dozví-
me, jaké názory převládnou v řadách naší poli-
tické reprezentace.

Michaela Jelínková 
koordinátorka 

veřejných zakázek 
SMS-služby, s. r. o.

Veřejné zakázky

Strategické plánování 

nelze ani rámcově odhadovat parametry bu-
doucí výzvy, jisté dokonce není ani minister-
stvo, pod jehož hlavičkou podpora přípravy 
energetických dokumentů zakotví. Naopak jis-
té je, že všechni potenciální zájemci se mohou 
na naše specialisty strategického plánování 
obracet s dotazy nejen na budoucnost dotač-
ní podpory v této oblasti. Nabyté zkušenosti 



mentům či záznamům (lhostejno zda audio či 
videozáznamům), na kterých má být zachycen 
sám žadatel, nebo má dokument obsahovat 
jeho osobní údaje či se ho mají přímo týkat, 
pak tuto žádost vyřizujte dle GDPR. Ideálně se 
před celým procesem vyřízení žádosti obraťte 
na pověřence. 

Chybu správce neudělá ani v případě, že se 
obrátí na žadatele s neformální otázkou, zda 
je žádost opravdu žádostí uplatňující právo na 
přístup. 

Neignorujte žádosti, 
nemusí se to vyplatit
Častým nešvarem, s nímž se v praxi setkáváme 
a který částečně souvisí i s tím, že veřejnou 
správu nelze (dle zákona o zpracování osob-
ních údajů) za porušení pravidel na ochranu 
osobních údajů postihnout finanční sankcí, je 
také žádná nebo minimální reakce na žádost 
o přístup k osobním údajům. Na tomto místě 
si dovolujeme upozornit, že v právním řádu 
ovšem existují jiné předpisy, které může fyzic-
ká osoba uplatnit v situaci, kdy má pocit, že by-
la poškozena na svých právech. Navíc pokud 
již žadatel chce získat informace o svých osob-
ních údajích, je už obvykle odhodlán do té mí-
ry, že se při nespokojenosti neváhá obrátit na 
Úřad pro ochranu osobních údajů. 

Proto radíme takové žádosti nepodceňovat 
a raději je vyřešit, i když žadatel může být zná-
mý obecní kverulant. Na závěr lze už jen doplnit, 
že žádost musíte dle čl. 12 GDPR vyřešit bezod-
kladně, nejdéle do jednoho měsíce. Lhůtu lze ve 
složitějších případech prodloužit až na 90 dnů. 

Nechcete se otestovat?
A perlička na úplný závěr – mnoho organizací 
provádí testy, které prozradí, zda dokážete vyho-
vět různě složitým žádostem o přístup. Schop-
nost efektivně vyřídit takovou žádost ukáže, jak 
moc má správce přehled o tom, kde osobní úda-
je má a co se s nimi děje. Toto pozitivní testování 
začne nabývat na významu i ve veřejné správě 
s přibývající digitalizací služeb, součástí práva na 
přístup je totiž i právo na přístup ke všem kopiím 
osobních údajů, které správce nebo jeho zpra-
covatelé má.

Lenka Matějová
koordinátorka 

pověřenců pro ochranu 
osobních údajů 

Evropský sbor pro ochranu osobních údajů (EDPB) zveřejnil v lednu shrnující zprávu ze společné koordinované dozo-
rové akce zaměřené na realizaci práva subjektu údajů na přístup k osobním údajům. Výsledky odhalily nedostatky 
týkající se především bariér při uplatňování tohoto práva, které musí žadatel (subjekt údajů) překonat. Překážky se 
týkaly trvání na formálních požadavcích žádostí ze strany správců či nepřiměřených postupů při prokázání totožnos-
ti. Ze zprávy zároveň vyplynulo, že čím větší je organizace, tím lépe umí žadateli vyhovět. Co tedy právo na přístup 
znamená a kde dle naší praxe dělají chyby malí správci, jako jsou obce a školy? 

Právo na přístup k osobním údajům nepodceňte
a žadateli raději odpovězte Ochrana osobních údajů

Právo na přístup (čl. 15 GDPR) lze označit za 
jedno z nejdůležitějších práv fyzické osoby tý-
kající se zpracování jejích osobních údajů ja-
kýmkoliv správcem. Účelem tohoto práva je 
zajistit, aby měl každý jednotlivec kontrolu 
nad svými údaji.

Na žádost musí správce poskytnout 
informace o zpracování
Žadatel může požadovat informaci, zda o něm 
správce osobní údaje zpracovává (opět upozor-
ňujeme, že osobním údajem nejsou jen údaje, 
které máme uvedeny např. v občanském průka-
zu, ale v kontextu to může být cokoliv, co na nás, 
byť i nepřímo, odkazuje), o jaké osobní údaje 
konkrétně jde, za jakým účelem jsou zpracová-
vány nebo jak dlouho je u sebe správce bude mít. 

Realizace práva tedy vyžaduje aktivní kroky 
subjektu údajů. Tím se liší od informační povin-
nosti například dle čl. 13 GDPR, kde se naopak 
předpokládá aktivní činnost samotného správ-
ce a automatické poskytnutí informací, které si 
každý může dohledat na webových stránkách 
obce či školy. Tím se tato informační povinnost 
správce podobá známějším povinně zveřejňova-
ným informacím dle zákona o svobodném pří-
stupu k informacím (dále jen infozákon). 

Správci neumí poznat žádost o přístup
Právo na přístup můžeme přirovnat k právu na 
informace dle již výše zmiňovaného infozáko-
na. Nicméně jen velmi vzdáleně, protože při po-
rovnání nalezneme významné odchylky, kte-
rých si správce nebo jeho zaměstnanci vůbec 
nemusí všimnout, pokud neznají problematiku 
nebo ji nekonzultují s pověřencem. Právě to, že 
správce nedokáže rozpoznat žádost o přístup 
k osobním údajům, bylo jedním z negativních 
zjištění, která z koordinované akce dozorových 
orgánů vyplynula.

Obecné nařízení má vlastní úpravu 
vyřízení žádosti
V praxi se setkáváme s tím, že jsou žádosti o pří-
stup identifikovány jako žádosti o informace dle 
infozákona a podle tohoto předpisu jsou také 
vyřizovány. GDPR má ale v čl. 12 vlastní úpravu 
vyřízení žádosti, ačkoliv je v porovnání s úpravou 
v infozákonu výrazně obecnější. 

První významný rozdíl je v tom, kdo může 
žádat o informace. Zatímco podle infozákona 
je oprávněným subjektem téměř jakákoliv fy-

zická či právnická osoba, která může žádat o li-
bovolné informace související s činností povin-
ného subjektu, včetně informací o zaměstnan-
cích organizace apod., při realizaci práva na 
přístup může být žadatelem pouze fyzická oso-
ba, jíž se týkají osobní údaje, na něž se žadatel 
ptá. V případě nezletilých mohou být oprávně-
nými žadateli také jejich zákonní zástupci. 

Způsob identifikace je vhodné 
přizpůsobit situaci
Vlivem tohoto omezení tak správce musí vždy 
ověřit identitu žadatele, a to takovým způso-
bem, aby si byl jistý, že jde opravdu o tu kon-
krétní osobu. Přitom by měl ale správce zo-
hlednit, k jakým osobním údajům chce žadatel 
získat přístup v kontextu jejich rizikovosti nebo 
o jak velký „počet“ osobních údajů se jedná.

Dalším negativním zjištěním průzkumu 
v evropských zemích u správců osobních údajů 
je nepřiměřenost požadavků na jednoznačnou 
identifikaci.

Takovým příkladem nepřiměřeného poža-
davku na prokázání identifikace může být situa-
ce, kdy obecní úřad komunikuje s občanem pro-
střednictvím konkrétní e-mailové adresy a v ná-
vaznosti na tuto komunikaci přijde od občana 
žádost o přístup k osobním údajům týkající se 
všech dokumentů, které občan v předchozí ko-
munikaci (trvající několik týdnů) úřadu zaslal. 
V takovém případě by mohlo být vyhodnoceno 
jako nepřiměřené žádat po občanovi, aby se na 
úřad dostavil osobně a prokázal svoji identitu 
občanským průkazem. V případě, že žádost na-
vazuje na předchozí komunikaci a obsahem do-
kumentů nejsou například zvláštní osobní údaje, 
je možné poskytnout souhrn dokumentů i pro-
střednictvím e-mailu. Situaci ale nelze zobecnit 
a každý případ je vhodné posuzovat zvlášť

V praxi se většina žádostí vyřizuje 
nesprávně dle infozákona
Na úrovni našich obcí a škol se ovšem setkává-
me spíše s tím, že správci začnou vyřizovat žá-
dost dle infozákona, tudíž si neověří identitu 
žadatele a informace bez dalšího poskytnou. 
Jde přitom o přímé porušení pravidel na ochra-
nu osobních údajů, což plyne především z ne-
znalosti správce o možnosti uplatnění takové-
ho práva ze strany subjektu údajů. 

Problém rozpoznání režimu žádosti lze 
vyřešit uplatňováním jednoduchého pravidla: 
V případě, že žadatel požaduje přístup k doku-
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MMR poskytne dotaci na rekonstrukce veřejných
budov či nákup techniky v regionech
Až do konce března můžete požádat o dotaci v programu Podpora obnovy a rozvoj regionů, kterou vyhlásilo Minis-
terstvo pro místní rozvoj. Úspěšní žadatelé mohou získat až 30 % ze způsobilých výdajů na rekonstrukce veřejných 
budov či pořízení komunální techniky. 

Dotační servis

Rekonstrukce, přestavba a výstavba veřejných budov
Z dotace lze financovat stavební úpravy, přístavby a nástavby veřejných 
budov, dále také demolice s navazující novostavbou. Budova musí po 
realizaci akce sloužit jako kulturní dům, obecní úřad, školní budova, ha-
sičská zbrojnice nebo jejich kombinace. Výše dotace se musí pohybovat 
v rozmezí od 500 tisíc do 20 milionů korun.  Oprávněnými žadateli mo-
hou být obce do 10 tisíc obyvatel, jejich svazky a společenství.

Pořízení sdílené komunální techniky
Dotaci ve výši až 2 miliony korun lze získat na pořízení techniky, kterou 
budou sdílet minimálně dvě obce na daném území. Z dotace je možné 
pořídit traktory vč. příslušenství, nákladní automobily, žací stroje, 
mulčovače, štěpkovače a další techniku k údržbě a správě veřejných 
prostranství a infrastruktury. Oprávněnými žadateli mohou být obce 
do 3 tisíc obyvatel, jejich svazky a společenství.

Tereza Urbánková 
koordinátorka

dotačního servisu
Stavebními úpravami prošla v roce 2024 i budova ZŠ a MŠ Písečná v Pardubickém 
kraji. Díky dotaci MMR ve výši 1 930 278 Kč bylo odstraněno nevyhovující schodi-
ště a vchod do budovy nahradila přístavba s novými schody, které zajistily bezpeč-
ný vstup do objektu. Zrekonstruovat se podařilo také vnitřní prostory šaten.
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Názor starosty: Kompostování se nevejde 
do ministerských tabulek
Blíží se jaro a s prvními slunečními paprsky směřují kroky majitelů za-
hrad a zahrádek do hobby marketů, do speciálních zahradnických pro-
dejen, kde nakupují semínka, sazenice, hnojiva, rašelinu a také kom-
postovou zeminu v plastových pytlích. Zaplatí za to, co si jednoduše 
mohou vyrobit, a přitom zároveň pomoci svému okolí, ale jistě dělají 
potěšení Ministerstvu životního prostředí, o kterém se v poslední do-
bě hovoří zejména v souvislosti se zálohováním PET láhví, nápojových 
plechovek a návrhem Národního parku Křivoklátsko. Obojí je protla-
čováno na sílu, přes odpor místních samospráv.

Ve stínu těchto opatření se zapomíná na absenci započítávání domácí-
ho kompostování do míry separace. Obce a města, kterým se podařilo 
přesvědčit své občany o prospěšnosti kompostování a zajistily pro ně 
kompostéry, jsou trestány, znevýhodňovány za neplnění stanovených 
kvót na množství BRKO (biologicky rozložitelný komunální odpad), 
bioodpadu. Obce a města, které nevykazují požadované procento sepa-
race vytříděného bioodpadu, musí platit do státní kasičky více peněz. 

Co se děje u nás v kraji? aktuality – články – pozvánky – projekty – rozhovory 

Jihočeský kraj

Jedním z klíčových témat jednání byla nabídka pomoci při šíření důleži-
tých informací z krajského úřadu směrem k obcím. To zahrnuje širokou 
škálu aktivit, jako jsou vzdělávací akce, semináře, osvěta v oblasti do-
tačních programů, ale i aktuální a budoucí projekty, jako například 
„Hrajem s krajem“ či „Spravedlivá transformace“. Tyto iniciativy mohou 
přispět k rozvoji obcí.

První společná akce se bude týkat agendy 
Moravskoslezské regionální rozvojové agentury 
První společnou akcí, na které se obě strany dohodly, bude setkání zamě-
řené na představení agendy Moravskoslezské regionální rozvojové agen-
tury (MSID), jež se zaměřuje na regionální rozvoj a spolupráci s místními 
samosprávami. Organizátoři předpokládají, že půjde o skvělou příleži-
tost pro starosty a další zástupce obcí dozvědět se, jaké možnosti a finan-
ce mohou využít na realizaci svých projektů.

„Setkání bylo produktivní. Moravskoslezský kraj má pro obce mnoho zají-
mavých příležitostí, které je mohou podpořit a zlepšit životní podmínky obča-
nů,“ řekl místopředseda krajského předsednictva Jan Birgus.

Krajské shromáždění se koná už 29. dubna. 
Zapište si to do diářů!
Krajské předsednictvo naplánovalo už i krajské shromáždění, které je 
důležitou událostí SMS ČR pro všechny starosty v kraji. Uskuteční se 
v úterý 29. dubna. Zapište si to do svých diářů. Místo a podrobnosti pro-
gramu se včas dozvíte, počítat ale můžete s tím, že se shromáždění 
uskuteční na Frýdecko-Místecku, což je pro tuto událost nová a zajíma-
vá lokalita.

Dagmar Novosadová
manažerka SMS ČR

v Moravskoslezském kraji

Setkání s náměstkyní hejtmana se zaměřilo 
na informování a podporu obcí
Dohodnout se na možnostech spolupráce mezi krajem a obcemi ze-
jména v oblastech informování a podpory samospráv bylo cílem setká-
ní členů krajského předsednictva SMS ČR s náměstkyní moravskoslez-
ského hejtmana Šárkou Šimoňákovou. Uskutečnilo se koncem ledna 
na půdě krajského úřadu. SMS ČR zároveň vyjádřilo poděkování za 
podporu krajského sdružení. 

Moravskoslezský kraj

Obce a města, kterým se podařilo 
přesvědčit své občany o prospěšnosti 
kompostování a zajistily pro ně kom-
postéry, jsou trestány, znevýhodňo-
vány za neplnění stanovených kvót 
na množství bioodpadu a musí platit 
do státní kasičky více peněz.

Ministerstvo životního prostředí považuje za mnohem prospěšnější 
pro životní prostředí svážení posečené trávy a dalšího bioodpadu do de-
sítek kilometrů vzdálených kompostáren. Lehce se to počítá, kontroluje. 
A jaká radost musí být na ministerstvu, když si takový občan na jaře za-
koupí v nějakém hobbymarketu několik plastových pytlů s kompostovou 
zeminou, pro které si zajede do obchodního parku. Ekonomika se točí.

V Boršově nad Vltavou máme 800 domácností, z nichž 100 jich má 
historický kompostér nebo hnojiště (na statcích to tak bývalo), mezi ob-
čany jsme dle zájmu rozdělili 350 kompostérů, dalších 100 máme ob-
jednaných, 350 domácností má hnědé popelnice, které jsou v sezóně 
jednou za 14 dnů vyváženy do 30 km vzdálené kompostárny. Požadova-
nou separaci bioodpadu neplníme, kompostování ministerstvo nezají-
má, neumí ho zaškatulkovat.

Ministr mi tak trochu připomíná francouzského krále Ludvíka XIV., 
který postavil ohromný zámek Versailles, ovšem bez toalet, kde si při ne-
sčetných plesových radovánkách chodila šlechta ulevovat do vyhrazené-
ho koutu. Král slunce v roce 1715 na lejnu uklouzl a zmizel na věčnost. Ve 
21. století zcela běžně v domech máme WC a na zahradách a zahrádkách 
bychom měli mít i kompostéry, prospíváme tak totiž společnosti a pře-
devším přírodě.

Logicky požadujeme změnu výpočtu separace odpadu, a nejsme sami.

Malá poznámka závěrem
Výše zmíněné ministerstvo se asi nejvíce zviditelnilo akcí „Oprav dům po 
babičce“. Co by asi taková babička řekla tomu, že 
posečená tráva ze zahrady se převáží desítky ki-
lometrů? – „Chce to selský rozum, panáčku!“

Jan Zeman 
starosta obce Boršov nad Vltavou
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Nová služba je bezplatná
Regionální centrum bezplatně poskytuje komplexní konzultační, infor-
mační a edukační služby obcím a neziskovým organizacím. Experti nabízí 
své služby pro všechny zástupce samospráv, kteří chtějí dát své obci nový 
impuls a zlepšit kvalitu života obyvatel – novou výstavbou bydlení, rekon-
strukcí stávajících objektů, zlepšením infrastruktury či jiným záměrem. 
Pomáhají ve všech etapách investičního projektu dostupného nájemního 
bydlení od identifikace záměru až po konzultace na projektové řízení.

Obce připravují projekty pro dostupné nájemní bydlení 
za miliardy
Nové poradenské služby už mají výsledky, mezi obcemi je totiž velký zá-
jem o obnovu bytového fondu. V Královéhradeckém kraji se v minulém 
roce uskutečnilo více jak 390 konzultací a bylo identifikováno 64 projek-
tů v celkové výši 6,5 miliardy korun, které mohou pro region znamenat 
v příštích letech tisíce nových obecních bytů. Obce plánují na tyto projek-
ty využít otevřené výzvy dotačně-úvěrového programu SFPI Dostupné 
nájemní bydlení, kde mohou dosáhnout kombinací dotace a úvěru na 
podporu financování až do 90 % způsobilých výdajů.

Kostelec nad Orlicí si služby SFPI pochvaluje. 
Už má projekt na 33 bytů
„Připravili jsme projekt s projektovou dokumentací pro 33 bytových jednotek 
a doporučil bych výbornou spolupráci s poradenstvím SFPI, které nám pomoh-
lo. Za dva roky bychom chtěli nabídnout nové bydlení učitelům, lékařům či po-
licistům, které potřebujeme přilákat do našeho regionu, ale také mladým rodi-
nám nebo absolventům vysokých škol, kteří se nám sem nevrátí, pokud zde ne-
naleznou dostupné bydlení,“ vysvětlil starosta města 
Kostelec nad Orlicí Tomáš Kytlík.
www.obecon.cz Kateřina Pourová

manažerka SMS ČR
v Královéhradeckém kraji

Regionální centrum v Hradci Králové 
radí obcím zdarma s přípravou projektů 
obecního nájemního bydlení
Zajímá vás problematika a možnosti nájemního obecního bydlení? 
Kontaktujte své regionální centrum podpory investic do bydlení SFPI 
v Hradci Králové (tel. 775 553 929). Poradí vám nejen jak využít nových 
dotačních možností na nájemní obecní bydlení v rámci nového pro-
jektu Obec ON.  Projekt se zaměřuje také na podporu a realizaci dal-
ších veřejných investic, které jsou pro rozvoj obcí klíčové.

Královéhradecký kraj

Nový provozovatel komunitní kavárny 
musí umět vnímat potřeby místních, 
říká místostarostka
V přízemí obecního úřadu v Kolové postavila obec komunitní kavár-
nu. Krásně zrekonstruované a moderně vybavené prostory mají slou-
žit občanům k setkávání. Má to jen jeden drobný háček. Byť je cena 
nájemného na dnešní poměry přímo směšná, chybí jí provozovatel. 
Zájemců je ale dost a podle místostarostky Kateřiny Paškové si obec 
nového provozního vybere velmi pečlivě.

Na kolik vás vyšla rekonstrukce a vybavení kavárny?
Celkem rekonstrukce přišla obec na 1,2 milionu Kč včetně drobných sta-
vebních úprav, pořízení nového gastro zařízení a vybavení nábytkem.  

Proč hledáte nového provozovatele?
Původní provozovatel, se kterým jsme kavárnu v prosinci 2024 otevírali, 
ukončil nájemní smlouvu dohodou ke konci letošního února.

Měsíční nájemné vč. energií činí 2500 Kč. Proč tak málo? 
Všiml jsem si, že i na sociálních sítích vás upozorňovali na to, 
že vám v částce chybí nula.
Vstřícnou výší nájemného chce vedení obce podpořit provozovatele 
v prvním roce fungování kavárny, kdy bývá rozjezd nového podniku fi-
nančně nejnáročnější. Prioritou vedení obce je vytvoření přátelského 
komunitního místa pro všechny generace včetně příjemné a spokojené 
obsluhy. Na oplátku očekáváme od provozovatele spolupráci při spole-
čenských akcích, které obec pořádá. V kavárně chystáme workshopy, 
sousedská setkání a aktuálně i veřejná projednávání záměrů obce. 

Karlovarský kraj

Překvapila vás odezva? A kolik žádostí aktuálně máte na stole?
Zájem je veliký a jsme za něj rádi, chceme vybrat opravdu pečlivě. Zá-
jemci se mohou hlásit do konce února, ale už nyní proběhlo pět prohlí-
dek a další jsou domluvené.

Co očekáváte od nového provozovatele?
Kromě úspěšného fungování provozu kavárny očekáváme především 
ochotu vnímat potřeby místních, spolupracovat s vedením obce a podí-
let se konstruktivně na komunitním životě v obci. Víme, že lidé jsou tu 
přátelští, rádi se potkávají na různých společenských akcích, a proto zde 
vznik kavárny Kolovská Pohoda všichni přivítali.  

Rozhovor vedl
Roman Svoboda

manažer SMS ČR v Karlovarském kraji
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Obce nechají prověřit zákonnost postupu
Stejný postup zvolily i další obce, kterým stejně jako starostce Okrouh-
ličky vadí, že písemnosti obsahují nepřesné, neúplné a zavádějící infor-
mace. Starostové také kritizují, že s nimi nikdo nediskutuje a obce ne-
jsou brány jako partneři a rozhodnutí se jim pouze oznamují. Ve výčtu 
dalších otazníků dále stojí, že vlivem stavby dojde ke zmaření investic 
obcí, narušení krajiny a vody. Starostům se také nelíbí, že není dořešen 
průběh výstavby (zátěž silnic, prašnost, opravy) či není stanoveno vypo-
řádání vlastníků a obce tedy neví, jaké mohou žádat kompenzace. Záro-
veň není upřesněn provoz (např. záměr převodu mostů na obce) ani 
způsob následných oprav a s tím spojených problémů pro obce. 

Obce proto společně připravily informace ke zveřejnění a společně 
podají podněty k zodpovědným orgánům. Podstata jejich argumenta-
ce spočívá v tom, že dokud není trasa VRT zanesena v ZÚR KV, nemůže 
SŽ připravovat projekt a provádět geologický průzkum, neboť ani poli-
tika územního rozvoje (která navíc není součástí 
územně plánovací dokumentace), ani liniový 
zákon k tomu nestačí.

Marcela Syrová
manažerka SMS ČR v Kraji Vysočina

Na úseku vysokorychlostní trati přes 
Vysočinu začal celoroční geologický průzkum. 
Obce nechávají prověřit zákonnost postupu
I přes nevyřešené podněty a připomínky obcí pokračuje příprava vyso-
korychlostní tratě přes Vysočinu. Po celý letošní rok má v kraji probí-
hat geologický průzkum, jenž by odhalil geologické podmínky mezi 
Velkou Bíteší a Světlou nad Sázavou. Průzkum se má dotknout přibliž-
ně 47 obcí v kraji. Oznámení o geologických pracích od Správy železnic 
(SŽ) a společnosti GeoTec-GS ale podle starostů obsahují řadu nepřes-
ných, neúplných a zavádějících informací, a nechávají proto prověřit 
zákonnost tohoto postupu.

Také na adresu obce Okrouhlička bylo doručeno oznámení společností 
Správa železnic a GeoTec-GS, a. s., o geologických pracích na území ob-
ce s připojeným orientačním plánkem sond. „Obdobná oznámení pravdě-
podobně obdrží jednotliví vlastníci dotčených pozemků,“ uvedla v dopise ad-
resovaném občanům starostka Okrouhličky Štěpánka Trbušková s tím, 
že vlastníci pozemků a nájemci, kteří nesouhlasí se vstupem na pozem-
ky a s prováděním geologických prací, mohou společnosti zaslat svůj 
nesouhlas s tím, že vzor podání je k dispozici na obecním úřadě.

Kraj Vysočina

Sedm výjezdových základen ZZS Zlínského 
kraje je nově vybaveno fotovoltaikou
Zdravotnická záchranná služba Zlínského kraje (ZZS ZK) dokončila 
instalaci fotovoltaických panelů na střechy sedmi svých výjezdových 
základen. Tento projekt, jehož cílem je snížit energetickou náročnost 
provozu a zvýšit soběstačnost organizace, si vyžádal investici ve výši 
9,3 milionu korun. 

Až 75 % nákladů investice pokryla dotace z Ministerstva životního prostře-
dí, zbytek financovala záchranka ze svého rozpočtu. Zlínský kraj navíc při-
spěl částkou 700 tisíc korun na projektovou přípravu. Ředitel ZZS ZK Jo-
sef Valenta zdůraznil, že projekt přináší úspory nejen v dlouhodobém pro-
vozu, ale i při samotné realizaci. „Předpokládaná hodnota zakázky byla přes 
14,8 milionu korun. Díky veřejné soutěži se však podařilo cenu snížit o více než 
5,5 milionu korun,“ uvedl. Fotovoltaické panely pomohou nejen šetřit ener-
gii a životní prostředí, ale také významně snížit finanční zátěž organizace. 

Zlínský kraj

Fotovoltaické panely byly instalovány na základnách v Morkovicích-Slí-
žanech, Bystřici pod Hostýnem, Suché Lozi, Buchlovicích, Vsetíně, Valaš-
ském Meziříčí a Otrokovicích. Součástí projektu jsou i bateriová úložiště, 
která umožňují akumulaci vyrobené energie. Přebytečná energie bude 
využívána na dalších základnách bez solárních panelů.

Zdroj: Zdravotnická záchranná služba Zlínského 
kraje, p. o. / Foto: zzszk.cz

Marian Moudřík
manažer SMS ČR ve Zlínském kraji
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Změny v letošním ročníku představila tajemnice soutěže Terezie Kořín-
ková. Přítomní si vyslechli informace z pohledu hodnotitelské komise 
i zástupců obcí, kteří už mají se soutěží zkušenosti. Přidanou hodnotou 
byla příjemná atmosféra a prezentace zajímavých příkladů dobré praxe. 
Nechyběl doprovodný program, během nějž účastníci nahlédli do záze-
mí lihovaru, prohlédli si obecní vodní elektrárnu a chovný rybník Buňkov 
v obci Břehy. Velké díky patří starostovi Horních Ředic Jiřímu Koslovi 
a starostovi Břehů Pavlovi Jíravovi za pohostinnost a představení obce 
v terénu, lektorům a všem, kteří pomáhali s organizací. 

Podpora venkova patří mezi priority Pardubického kraje
„Pardubický kraj soutěž dlouhodobě propaguje a finančně podporuje. Mezi kra-
ji se jedná o podporu, která patří k té vyšší. V loňském roce obdržela vítězná obec 
milion korun. Jednotlivé stuhy pak kraj ocenil částkou 300 tisíc korun. Tato 
podpora by měla být zachována i v letošním roce,“ uvedl zástupce Pardubic-
kého kraje a člen komise Evžen Vokál s tím, že fi-
nanční podporu mohou obce využít na libovol-
nou aktivitu. 

Petra Vinterová
manažerka SMS ČR v Pardubickém kraji

Seminář o soutěži Vesnice roku nabídl 
starostům cenné rady i inspiraci
Změny, novinky, pravidla, prezentace obce před komisí, rady a inspi-
race, exkurze, prohlídka úspěšných obcí v soutěži Vesnice roku, pod-
pora ze strany Pardubického kraje, to vše bylo náplní dvoudenního 
motivačního semináře „Sdílení zkušeností se soutěží Vesnice roku v Par-
dubickém kraji“, který se uskutečnil 28. a 29. ledna v Hrobicích.

Do Hrobic zavítalo okolo 30 zástupců obcí
Do Hrobic přilákal seminář okolo 30 zástupců obcí. Motivovat obce k při-
hlášení do soutěže přijeli členové hodnotitelské komise, zástupce Pardu-
bického kraje, partneři a úspěšní účastníci předchozích ročníků. Nechybělo 
ani pardubické krajské předsednictvo SMS ČR, které pomohlo Minister-
stvu zemědělství a Státnímu intervenčnímu fondu ve spolupráci se Spol-
kem pro obnovu venkova Pardubického kraje zajistit organizaci semináře.

Pardubický kraj Středočeský kraj

SMS ČR zve na hackathon o umělé inteligenci 
v praxi obcí a měst
Jak může umělá inteligence zjednodušit a zefektivnit práci samo-
správ, prozradí hackathon, který pořádá pro starosty Sdružení míst-
ních samospráv ČR ve spolupráci s Evropským centrem pro digitální 
inovace při ČVUT v Praze a Středoevropským inovačním centrem. Ak-
ce se koná od pátku 28. února do neděle 2. března v budově Českého 
institutu informatiky, robotiky a kybernetiky ČVUT a účastnit se jí 
můžete dle svých časových možností. 

„Jedná se o jedinečnou akci, na níž se setkají odborníci v oblasti umělé inteli-
gence s vámi starosty a budou hledat odpovědi na to, jak AI může zjednodušit 
a zefektivnit práci právě ve vaší obci. Vaše role na hackathonu může být jaká-
koliv, tedy od pozorovatele přes účastníka jednotlivých týmů až po mentora. 
Případné dotazy vám rád zodpovím na e-mailu adamec@smscr.cz,“ přibližuje 
středočeský manažer Petr Adamec.

Krajské shromáždění se uskuteční v říjnu 
v Přerově nad Labem
Obec Přerov nad Labem bude dějištěm letošního krajského shromáž-
dění, které se uskuteční v úterý 21. října. Organizátoři vybrali pro pořá-
dání této události zdejší vyhlášený Hostinec na Růžku. Můžete se těšit 
na aktuální témata i zajímavé hosty. Hlavně si 
ale nezapomeňte termín zatrhnout ve svých 
pracovních diářích.

Petr Adamec
manažer SMS ČR ve Středočeském kraji

Nový seriál České televize „Limity“ 
přináší Trmicím pozornost celého národa
Od začátku roku patří hlavní nedělní vysílací čas České televize seriálu 
Limity zasazeného z velké části do prostředí ústeckých Trmic. Po seriá-
lu Most se jedná o další příležitost přes celostátní média nahlédnout 
do míst v Ústeckém kraji ověnčených četnými a zjednodušujícími 
předsudky. Kromě humoru nabízí seriál také náhled na aktuální téma 
dnešní doby a nastiňuje potřebu ekonomické transformace regionu, 
která je již delší dobu zohledňována v podpoře regionům.

Osmidílný seriál se natáčel již v létě loňského roku. „Tento seriál, který se na-
táčel i na území města Trmice, přinesl městu nejen prestiž, ale také zvýšenou po-
zornost diváků z celé republiky. Místní prostředí a atmosféra našeho města výraz-
ně přispěly k autentičnosti a jedinečnosti příběhů, které seriál nabízí,“ řekla k této 
specifické příležitosti prezentace města starostka Trmic Jana Oubrechtová. 
Hlavní hvězda seriálu ztvárněná Alešem Hámou se přitom v průběhu času 
promění z podnikatele se zaměřením na toxický odpad v hlavní tvář ekolo-
gických aktivistů. „Jsme hrdí na to, že naše město může být součástí tak význam-
ného projektu scénáristy a režiséra Petra Zelenky, kde se vážné téma propojuje se 
svérázným humorem, a věříme, že seriál přinese Trmicím nejen slávu, ale i nové ná-
vštěvníky a zájem o naši lokalitu,“ dodala starostka Jana Oubrechtová. Z jejích 
slov je tedy více než zřejmé, že (nikoli jen) v Trmicích se těší na nové ná-
vštěvníky, kteří mohou vyhledávat nejen význam-
ná seriálová místa, ale i další přírodní nebo tech-
nické zajímavosti po celém kraji.

Marek Komárek
krajský manažer SMS ČR v Ústeckém kraji

Ústecký kraj
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Olomoucký kraj má novou manažerku: 
Představuje se vám Lucie Kořínková 
a (ne)loučí se Marcela Porvazníková
Marcelu Porvazníkovou nahradí v pozici krajské manažerky SMS ČR 
Lucie Kořínková. Stávající manažerka se ale se sdružením zdaleka ne-
loučí a starostům v kraji vzkazuje, že nadále zůstane v pozici vedoucí 
krajských manažerů.

„Ráda bych touto cestou oznámila, že po krásném a pracovně bohatém obdo-
bí předávám vedení krajského sdružení své nástupkyni. I když už nebudu pří-
mo působit v regionu, zůstávám nadále v pozici vedoucí krajských manažerů 
SMS ČR,“ vzkázala Marcela Porvazníková. „Olomoucký kraj mi přirostl 
k srdci a přeji nové manažerce mnoho úspěchů v její práci. Věřím, že naše spo-
lečná práce bude nadále přinášet pozitivní výsledky pro všechny, kdo se podíle-
jí na rozvoji obcí a místních komunit,“ dodala.

Lucie Kořínková má již v práci pro samosprávy zkušenosti
Nová olomoucká manažerka Lucie Kořínková se na pracovní výzvu ve 
Sdružení místních samospráv ČR těší. Regionální rozvoj a práce pro regi-
on jsou jí blízké už od dob studií na Ostravské univerzitě. „Pocházím z Pře-
rova, ale díky studiu a práci jsem několik let bydlela v Ostravě a Praze. V Praze 
jsem několik let pracovala ve Svazu měst a obcí, kde jsem měla na starost vyjed-
návat spolu se starosty a primátory co nejlepší podmínky pro čerpání národních 
a evropských fondů,“ prozradila o sobě s tím, že práce s obcemi a městy je jí 
velmi blízká už několik let. „Založení rodiny mě vrátilo zpět na Moravu a jsem 
ráda, že můžu profesně dál pokračovat v tom, co mě stále velmi baví a zajímá,“ 
uvedla dále. „Mám pochopení pro náročnou práci starostů, která je plná výzev, 
a doufám, že jim svou činností v SMS ČR budu nápomocna. Proto bude mým 
hlavním cílem kvalitní servis pro stávající a budoucí členy,“ dodala.

Olomoucký kraj

Nová manažerka v Olomouckém kraji Lucie Kořínková

sově náročné, ale výsledek bude stát za to. A jsem moc ráda, že jste nám 
nabídl pomoc i vy, jakožto zástupce SMS ČR, neboť znáte starosty, kteří 
kromě starostování i soukromě hospodaří, a mohli by tedy oběma stra-
nám nastínit situaci z různých pohledů.

Těším se na tuto spolupráci!
Roman Svoboda

manažer SMS ČR v Plzeňském kraji

Starostové pěti obcí se zapojili do projektu 
Life Will. Největší výzvou bude podle nich 
komunikace se zemědělci
Obec Cebiv hostila vůbec první setkání starostů a zástupců kraje 
a projektu Life Will – Voda v krajině a půdě, jenž se zabývá problema-
tikou sucha a dopady změny klimatu na krajinu. Na základě nebla-
hých zkušeností s povodněmi se starostové chtěli o projektu a mož-
nostech zapojení do něj dozvědět víc. Podrobnosti přibližuje starost-
ka Cebiv Pavlína Jonášová.

Proč jste se rozhodli jít do projektu se sousedními obcemi společně?
Naší obcí se již několikrát prohnaly bleskové povodně a poryvy větru 
nám tu způsobily kalamitu. Shodli jsme se, že je třeba s tím něco udě-
lat. Při pohledu na naši krajinu je ovšem zřejmé, že budeme-li řešit vše 
jen na území jednotlivých obcí, k ničemu dobrému to nepovede, proto-
že problémy vznikají v jiném katastru a promítají se do našeho a obrá-
ceně. Se sousedními starosty řešíme i prostupnost krajiny, takže aby 
cesty, které navrhneme my, nekončily někde v polích, bylo důležité se 
spojit a vše uvést do co největších souvislostí. Do projektu se mi podaři-
lo zapojit čtyři další obce, konkrétně Horní Kozolupy, Záchlumí, Kšice 
a Olbramov, to území je nyní opravdu velké.

Plzeňský kraj
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Na setkání v Cebivi nás bylo dohromady 11. Kromě starostů 
zmíněných obcí to byli zástupci projektu Life Will či krajští 
představitelé z odboru životního prostředí. Jaký jste měla z první 
schůzky pocit a zpětnou vazbu od účastníků?
My starostové jsme byli nadšeni. Panovala neuvěřitelná shoda ve všech 
tématech, která jsme probírali. Přístup zástupců kraje i Life Willu byl 
úžasný. Všichni se snažili najít ten nejlepší směr i možnosti financování. 
Myslím, že mohu i za ostatní starosty říct, že už se těšíme na spolupráci.

Jaké následující kroky vás nyní čekají? 
Shodli jsme se na území a tématech, jimiž se budeme zabývat, a také na 
tom, že vzhledem k tomu, že je toto území rozsáhlé, bude třeba mít ne 
jednoho, ale dva zpracovatele, kteří spolu budou v kontaktu. Nyní se 
připravuje návrh na rozdělení území a popíše se rozsah studie tak, aby 
Plzeňský kraj mohl říci, zda je z jeho hlediska takto zpracovaná studie 
vhodná k podpoře. To vše by mělo být hotové do konce února.

Jaké největší výzvy při realizaci očekáváte?
Největší výzvou bude komunikace se zemědělci. Někteří jsou přístup-
nější, jistě ale narazíme i na ty, kde bude třeba udělat kompromis. Jsem 
ale nenapravitelný optimista, a tak věřím, že se vše povede. Bude to ča-


